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بهارستانی با اشاره به هشدار رهبر انقلاب به امارات:

ابوظبی خود را قربانی انزوای تل آویو کرد
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس معتقد اســت اماراتی ها نیازی به 
عادی سازی روابط با اسرائیل نداشتند و می توانستند با استفاده از ظرفیت اقتصادی کشورشان، 

جای محکمی در جهان اسلام برای خود ایجاد کنند.
جلیل رحیمی جهان آبادی با اشــاره به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب درباره اقدام خائنانه 
امــارات متحده عربــی در علنی  کردن روابط خود با رژیم صهیونیســتی، گفت: از زمانی که 
اســرائیل حکمرانی خود را در سرزمین های اشغالی آغاز کرد، میان مردم کشورهای اسلامی 
به عنوان یک کشــور اشغالگر و منفور معرفی شد لذا هر کشوری که به سمت سازش با این 
رژیم رفته و تلاش کرده آرمان های مبارزه مســلمانان با دولت اسرائیل را زیر سوال ببرد، به 

سرنوشت خوبی دچار نشده است.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی در ادامه به وضعیت کشور 
مصر به علت برقراری روابط با اســرائیل اشــاره کرد و یادآور شد: پیمان صلح انور سادات با 
اســرائیل، سرنوشتی را شامل حال مصر کرد که نهایت آن انزوا در جهان عرب بود در حالی 

که زمانی به عنوان برادر بزرگتر این کشورها، نقش کلیدی در همگرایی میان آنها داشت.
وی افزود: کشــور امارات روابط گسترده ای با کشورهای جهان اسلام به خصوص در حوزه 
اقتصادی داشت اما با اشتباه استراتژیک خود، دامنه منازعات دیگری را به خلیج فارس کشاند.
رحیمی جهان آبادی ادامه داد: اقدام امارات باعث شد دشمنان ما در خلیج فارس جای پا پیدا 

کرده و مشکلات بسیاری نیز از این طریق گریبانگیر کشور امارت خواهد شد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان با یادآوری 
اینکه امارات تبدیل به کشــوری منفور و منزوی شــده و فاصله طبقه حاکم در این کشور با 
ملت آن و جهان اسلام افزایش خواهد یافت، خاطرنشان کرد: اماراتی ها به اقدام خائنانه این 
چنینی برای مطرح کردن خود نیاز نداشتند و می توانستند با اقتصادشان با کشورهای منطقه 

کار کنند اما با تله آمریکایی ها، خود را قربانی انزوای اسرائیلی ها کردند.

امارات از پشت به قلب جهان اسلام
 خنجر زد

رئیس کمیته امنیت مجلس معتقد اســت اماراتی ها باید پیش از اینکه خشم امت اسلام را با 
تمام وجود حس کنند، نسبت به رژیم صهیونیستی اعلام برائت کنند.

ابراهیم عزیزی با اشــاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره خیانت اماراتی ها به جهان 
اسلام، گفت: متأسفانه کشور امارات از پشت به قلب جهان اسلام خنجر زد.

نماینده مردم شــیراز در مجلس شورای اســلامی بر همین اساس تصریح کرد: اقدام اماراتی 
ها در عادی ســازی روابط با اسرائیل و علنی کردن آن در راستای سیاست های نظام سلطه 
و به ویژه رژیم صهیونیســت کودک کش است که بدون شک با پاسخ جامع و متحد جهان 

اسلام روبرو خواهد شد.
وی در ادامه با هشــدار به اماراتی ها مبنی بر اینکه انقلابیون جهان اسلام، جلوی این رفتار 
خائنانه را خواهند گرفت، عنوان کرد: بدون شــک اماراتی ها پاســخ لازم را از ســوی امت 
اســلام می گیرند و چه بهتر پیش از اینکه خشم امت اسلام را لمس کنند، هرچه زودتر این 
اقدام خائنانه خود را جبران کنند که البته با هیچ اقدامی این لکه ننگ از پیشــانی آنها پاک 

نخواهد شد.
عزیزی ادامه داد: اعقتاد ما این اســت که کشورهای منطقه خودشان می توانند امنیت، رفاه، 
آسایش و اقتصاد ملت هایشان را تأمین کنند و نیازی به حضور کشورهای بیگانه و دشمنان 

اسلام در منطقه نداریم.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه با تأکید بر اینکه حضور اسرائیلی ها در امارات نه 
تنها امنیتی برای این کشور به همراه نمی آورد بلکه موجب ایجاد ناامنی و انواع آسیب های 
درونی و بیرونی نسبت به این کشور خواهد شد، اظهار داشت: معتقدیم اقدام اماراتی ها که در 

ادامه سیاست های عبری-عربی-غربی است، باید مورد بازنگری قرار گیرد.
وی افزود: آمریکایی ها نیز باید از تحریک کشــورهای منطقه و انحراف آنها در مسیری که 
برایشان نقشه شومی در نظر گرفته اند، دست بردارند چرا که بدون شک ملت بزرگ و رشید 
امت اســلام جلوی اقدامات آنها خواهد ایستاد لذا اصرار داریم امارات پیش از اینکه پشیمان 

شود از رژیم صهیونیستی برائت جوید.
رئیس کمیته امنیت کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان 
با بیان اینکه اظهارات رهبر معظم انقلاب نســبت به اماراتی ها توصیه نبود بلکه هشــداری 
جدی بود، خاطرنشــان کرد: نگاه ما به فرمایشــات رهبری نگاهی تکلیفی و اعتقادی و یک 

حجت دینی است لذا امارات باید متوجه عواقب اقدامات خائنانه خود باشد.

امارات به صورت علنی از رژیم صهیونیستی 
اعلام برائت کند

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلسم معتقد اســت هیچ اقدامی زخم دل مسلمانان از اقدام 
خائنانه امارات را التیام نمی بخشــد، با این حال ســران این کشور باید هرچه سریع تر از این 

رژیم اعلام برائت کنند.
فداحسین مالکی با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره اقدام خائنانه امارات متحده 
عربی در علنی  کردن روابط خود با رژیم صهیونیســتی، گفت: این فرمایشات حرف دل همه 
ملت های اســلامی بود چرا که نسبت به حوزه فلسطین حساس بوده و از رژیم صهیونیستی 

بیزارند.
نماینده مردم زاهدان در مجلس شــورای اســلامی در ادامه اقدام امــارات متحده عربی در 
عادی سازی روابط با اسرائیل را اقدامی خائنانه توصیف کرد و افزود: آنها خیانتی جبران ناپذیر 

صورت دادند و به هیچ عنوان نمی توانند آن را جبران کنند.
مالکی ادامه داد: جوانان پرشــور جهان اسلام این اجازه را به برخی حکام و سران عرب نمی 
دهند که با دشــمن واحد آنها ارتباط برقرار کنند و آســیبی متوجه آنها نشــود، از این جهت 
انسجام ملت های اسلامی در مقابل حرکتی که اماراتی ها انجام دادند بیشتر خواهد شد.وی 
در ادامه با اشــاره به انزوای امارات در جهان اســلام عنوان کرد: این انزوا نه تنها در منطقه 
بلکه در عرصه بین الملل نیز گریبان آنها را خواهد گرفت و به خصوص شیخ نشین دوبی که 

یک منطقه تجاری است، به شدت آسیب خواهد دید.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان هیچ اقدامی 
در راســتای جبران این خطا، زخم دل مســلمانان را التیام نمی دهد، خاطرنشان کرد: با این 
حال ســران امارات که تحت فشار آمریکا دست به این اقدام ننگین زدند، برای اعلام اشتباه 

خود باید به صورت علنی از رژیم صهیونیستی اعلام برائت کنند.

اوج گیری نزاع های دیپلماتیک در شورای امنیت 

از مقاومت نیجر تا سکوت مرموز دومینیکن 
 درســت در روز هایی که 
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شمارش  پمپئو  مایک 
بــرای  معکــوس 
ن  نــد ا د گر ز با
پیشــین  قطعنامه های 
شورای امنیت علیه ایران 
را آغــاز کــرده و ادعــا 
روز  بیستمین  که  می کند 
سپتامبر آخرین روز تعلیق 
قطعنامه ها  ایــن  اجرای 
اســت، 4 عضــو دائــم 
شورای امنیت به علاوه آلمان به صراحت به 
تیم ترامــپ یادآوری کردند کــه آمریکا در 
تاریخ 8 مه 2018 به صورت یکجانبه، توقف 
مشارکت خود در برجام را اعلام کرد و از آن 
پــس در هیچ یــک از فعالیت های مرتبط با 
برجام مشارکت نداشته لذا آمریکا را نمی توان 
یک دولت عضو برجام محسوب کرد. روز سه 
ایران،  شــنبه نمایندگان ارشد کشــور های 
بریتانیا، فرانسه، آلمان، روسیه و چین پس از 
یک روز رایزنی دو و چندجانبه با یکدیگر در 
هتــل کوبرگ وین یــک پیام واحــد را به 
نیویورک فرستادند: »آمریکا دیگر عضوی از 
توافق هسته ای با ایران نیست و نمی تواند از 
ســاز و کار های تعریف شــده در این توافق 

استفاده کند.«
اشاره ای به تلاشِ در جریان تیم ترامپ برای 
بازگرداندن قطعنامه های پیشــین شــورای 
امنیــت علیه ایــران با اســتفاده از بند های 
موجود در برجام و قطعنامه 2231 شــورای 

امنیت سازمان ملل. 
حدود دو هفته پیش، در 20 آگوست، مایک 
پمپئو، وزیر خارجه آمریکا، به مقر ســازمان 
ملل در نیویــورک رفت و با هیاهوی فراوان 
شــکایتی علیه ایران به رئیس وقت شورای 
امنیت )اندونزی( تحویل داد. این شــکایت، 
که به ادعــای مقامات آمریکایی یک فرآیند 

30 روزه بــرای بازگرداندن تحریم های بین 
المللــی را آغاز کرده، موجــی از تنش ها در 
شــورای امنیت ایجاد کرد. پنج عضو برجام 
-ســه کشور اروپایی و روســیه و چین - در 
کنار هشــت عضو شــورای امنیت، از جمله 
نیجر و اندونزی، همگی اقدام آمریکا را فاقد 
وجاهت قانونی دانستند. این کشور ها با بیان 
اینکــه آمریکا از برجام خارج شــده و دیگر 
حق اســتفاده از مزایای حقوقی مندرج در آن 
منجمله مکانیسم ماشه، را ندارد، اعلام کردند 

که آن ها »اخطاریه« یا همان شکایت آمریکا 
را کان لم یکن تلقی خواهند کرد. به عبارت 
دیگر، این کشــور ها معتقدند که فرآیند 30 
روزه بازگرداندن تحریم های بین المللی علیه 
ایران هنوز آغاز نشده است. از سوی دیگر، اما 
آمریکا اصرار می کند که فرآیند سی روزه آغاز 
شده و چه اعضای شورای امنیت قطعنامه ای 
بدهند یا ندهند، تحریم های سازمان ملل در 
20 سپتامبر بار دیگر علیه ایران برقرار خواهند 
شــد. در همین رابطه، مایک پمپئو اخیرا در 
توئیتــی نوشــت: »اگر عضــوی از اعضای 
شورای امنیت سازمان ملل قطعنامه ای برای 
تداوم رفع تحریم هــا ارائه کند، آمریکا با آن 
مخالفت خواهد کرد. اگر هم هیچ قطعنامه ی 
ارائه نشــود، باز هم تحریم ها علیه ایران در 
20 ســپتامبر بازخواهند گشت. رویه قطعنامه 
2231 شورای امنیت ســازمان ملل اینگونه 

است.«

طبق مفــاد قطعنامه2231، اگــر عضوی از 
اعضــای برجــام اخطاریه ای دربــاره »عدم 
پایبندی چشمگیر« ایران به برجام به شورای 
امنیت تحویل دهد، شــورای امنیت 30 روز 
وقت دارد بــه این اخطاریه رســیدگی کند 
و مشــکل را حل و فصل کنــد. در غیر این 
صورت، تحریم های ســازمان ملل ظرف 30 
روز بعد از دریافــت اخطاریه به طور خودکار 
علیه ایران بازخواهند گشت. اعضای شورای 

امنیت باید برای حل این مشکل قطعنامه ای 
درباره »تداوم رفع تحریم ها« ارائه کنند. اما 
با توجه به اینکه آمریــکا گفته این قطعنامه 
را وتــو می کند، هیچ کدام از اعضا تمایلی به 
ارائه این قطعنامه نشان نداده اند، چون چنین 
قطعنامه ای برخلاف ظاهرش به فروپاشــی 
کامــل برجام منجر خواهد شــد. حال، طبق 
قوانین شــورای امنیت، اگــر 10 روز بعد از 
دریافــت اخطاریه هیچ کــدام از اعضا چنین 
قطعنامه ای ارائه ندهد، رئیس شــورا موظف 
اســت که چنین قطعنامه ای ارائه کند. اما با 
توجه به اصرار آمریکا به وتوی این قطعنامه، 
اندونــزی از ارائه آن خودداری کرد و گفت با 
توجه به اینکه در شــورا اجماعی وجود ندارد، 
رئیس شــورا در موقعیتی نیست که بتواند در 
این خصوص اقدامــی انجام دهد. به عبارت 
دیگــر، اندونزی تصمیــم گرفت هیچ کاری 
انجام ندهد. در چنین شــرایطی مدت زمان 

ریاست اندونزی بر شــورای امنیت تمام شد 
و نوبت ریاســت یک ماهه نیجر فرا رســید. 
نیجــر در همــان روز اول ریاســت خود بر 
شــورای امنیت، موضع خود را در خصوص 
مکانیسم ماشه روشــن کرد. البته نیجر جزو 
13 عضو شورای امنیت بود که در نامه ای به 
رئیس وقت شــورا مخالفتش با اقدام آمریکا 
را اعلام کرد. اما بعد از تصدی ریاســت شورا 
نیز لازم بود که نیجــر بار دیگر موضع خود 
را روشــن کند. در اولین واکنش به مکانیسم 

ماشــه بعد از به عهده گرفتن ریاست شورای 
امنیت، نیجــر اعلام کرد که موضع اندونزی 
در خصوص اقدام آمریکا را ادامه خواهد داد. 
عبدو اباری، نماینده نیجر در ســازمان ملل 
و رئیس دوره ای شــورای امنیت در سپتامبر، 
اعلام کــرد: »ما ایــن تصمیــم... را ادامه 
می دهیم که در ماه گذشــته توســط رئیس 

شورای امنیت ]اندونزی[اعلام شد.«
اباری افزود: »هر کدام از کشور های شورای 
امنیت می توانند این کار را انجام دهند. خود 

آمریکا می  تواند این کار را انجام دهد.«
منظور نماینده نیجر، ارائه قطعنامه تدوام لغو 
تحریم های سازمان ملل علیه ایران است که 
اگر از ســوی هر کدام از کشور ها ارائه شود، 
آمریکا آن را وتو خواهد کرد. اما با موضع اخیر 
اباری، عملا یکی از گزینه های آمریکا برای 
بازگرداندن تحریم ها کم شد. آمریکا امیدوار 
بود که نیجر با ارائــه قطعنامه ای، موجبات 

بازگشت تحریم ها علیه ایران را فراهم آورد. 
ده روز قبل از اینکه ریاســت نیجر بر شورای 
امنیت شروع شود، مایک پمپئو با اباری دیدار 
و ضمن تبریک به نیجر به خاطر ریاستش بر 
شــورای امنیت، ابراز امیدواری کرد که نیجر 
با آمریکا در خصوص ایــران همکاری کند. 
از ســوی دیگر، ایران نیز برای جلب حمایت 
نیجــر تحرکاتــی انجــام داد. در همان روز 
اول ریاست نیجر بر شــورای امنیت، رئیس 
جمهور حسن روحانی با همتای نیجری خود، 
محمدو ایسوفو، تلفنی گفتگو کرد. روحانی به 
ایسوفو گفت: »اطمینان دارم جمهوری نیجر 
به عنوان یکی از اعضای جنبش عدم تعهد، 
همانگونــه که در برابــر قطعنامه غیرقانونی 
تمدید تحریم تســلیحاتی ایران موضع بسیار 
سازنده ای داشــت، در دوران ریاست خود بر 
شــورای امنیت ســازمان ملل متحد نیز، به 
شکل کاملا مستقل و حرفه ای عمل کرده و 
از سوءاستفاده از جایگاه سازمان ملل متحد و 
شورای امنیت برای زیاده خواهی و یکجانبه 

گرایی آمریکا جلوگیری خواهد کرد.«
تاکنون نیجر ســعی کرده که همراه با اجماع 
بیــن المللی حرکت کنــد و در عین حال از 
تشــدید تنش با آمریکا پرهیز کنــد. اما در 
روزهای آینده همزمان با اوج گیری تنش ها 
میان ایران و آمریکا در شورای امنیت، نیجر 
ممکن اســت از ســوی آمریکا تحت فشار 
قرار گیرد؛ خصوصا که این کشــور از جهت 
اینکــه دریافت کننده کمک هــای آمریکایی 
بوده، ممکن اســت در برابر فشار های آمریکا 
آسیب پذیر باشد. به هر حال، شاید جمهوری 
دومینیکن بــا ارائه یــک قطعنامه، از حجم 
فشــار های احتمالی بر نیجر بکاهد. از میان 
15 عضو دائم و موقت شــورای امنیت، فقط 
تاکنــون هیچ موضعی  جمهوری دومینیکن 
در خصــوص اخطاریه ادعایی آمریکا نگرفته 

است.

مجلسبان

اعضای شورای امنیت باید برای حل این مشکل قطعنامه ای درباره »تداوم رفع تحریم ها« 
ارائه کنند. اما با توجه به اینکه آمریکا گفته این قطعنامه را وتو می کند، هیچ کدام از اعضا 
تمایلی به ارائه این قطعنامه نشان نداده اند، چون چنین قطعنامه ای برخلاف ظاهرش به 

فروپاشی کامل برجام منجر خواهد شد

,,

علم الهدی: 

هزینه واردات تبلت دانش آموزان را به صدا و سیما بدهید
امام جمعه مشهد گفت: به جای این که تبلت و لپ تاپ وارد کنیم 
و واردات کالای خارجی و بیگانه را در کشور توسعه دهیم و ابزار 
فساد را توســعه دهیم، بودجه ای در اختیار صداوسیما قرار دهید 
که در اســرع اوقات مســئله آنتن دهی را به تمام نقاط کشور و 
روستاها بیشتر کنند و در برنامه های آموزشی کامل عیاری که در 
صداوسیما اجرا می شودسید احمد علم الهدی در بیست و هفتمین 
هفته برگزار نشــدن نماز جمعه در مشــهد مقدس، نکاتی را در 
مورد تز تبدیل تهدید به فرصت در مکتب اهل بیت )علیه السلام(، 
نقش اسرای کربلا در انقلاب عاشورا، عزاداری های محرم امسال 
و انتقاد از شیوه بازگشایی مدارس در ایام کرونا در قالب »خطبه 
مجازی« جمعه 14 شــهریورماه در حرم امام رضا )علیه السلام( 

ایراد کردند که قسمت هایی از آن را در ادامه می خوانید:
برادران، خواهران، عزیزان بیننده ای که این عرایض بنده را توجه 
می کنید، ما دنباله روی سیاســت حسین هســتیم، ما دنباله روی 
سیاســت اهل البیت )علیهم الســلام( هســتیم، این اصل، یک 
تز قطعــی در برنامه های زندگی مــا و در برنامه های ما اعم از 
برنامه های سیاسی و ســایر برنامه های اجتماعی باشد که وقتی 
یــک جریان به تهدید ما می آید، مــا بتوانیم تهدید را به فرصت 
مبــدل کنیم، اگــر نتوانیم تهدیــد را به فرصــت تبدیل کنیم، 

دنباله روی تز سیاسی اهل بیت )علیه السلام( نیستیم.
محرم 99، مصداق تبدیل تهدید به فرصت

الآن یک جریان حادثه طبیعی در جوامع جهانی به وجود آمده، در 
میان کشور و جامعه ما نیز وجود دارد این جریان ویروس کرونا و 
این بیماری کووید-19، این یک حادثه و تهدید برای مردم و امت 
ما هست، مهم، تبدیل این تهدید به فرصت است؛ خوشبختانه در 
جریان محرم امســال، این تهدید مبدل به فرصت شد، علی رغم 
این که رعایت اصول بهداشــتی و پرهیز از توســعه این بیماری 
اقتضا می کرد اجتماعات تشــکیل نشود و جوامع عزاداری در آن 
عظمت و هیبتی که سال های گذشته بوده، به وجود نیاید، همین 
تهدید مبدل به فرصت شد.خوشبختانه جلسات و مجامع، قوی تر 
و پرهیبت تــر در فضای باز برگزار شــد، دیگــر در چهاردیواری 
مسجد و حسینیه نشــد، تمام فضای شهرها و روستاها و فضای 
کشور را عزاداری سیدالشهدا )علیه السلام( فراگرفت؛ در شهر ما 
تنهــا 900 مورد عزاداری گســترده در فضای باز صورت گرفت 
کــه قریب به 70 موردش، میدان ها و پارک ها و فضاهای بزرگ 
شهر بود، حسینیه ای با این عظمت، عزاداری با این هیبت، یعنی 

کل شــهر شده بود عزا خانه سیدالشــهدا )علیه السلام( در همه 
فضاهای اجتماعی؛ این همــان حرکت تبدیل تهدید به فرصت 
بود، یک بیماری و ویروس که می رفت همه اجتماعات عزاداری 
مــا را به هم بزند، در حقیقت در شــکل، قیافه و ظاهری درآمد 
که توانســت با این وضــع جلوه کند.وجود مقدس سیدالشــهدا 
)علیه السلام( توســلی فرمودند و عنایت خاصه حضرت رضا در 
این شهر، شهر امام رضا )علیه السلام( را در یک عزا خانه عمومی 
همگانی سیدالشهدا )علیه السلام( درآورد، این نمونه، تبدیل تهدید 
به فرصت در جریان های اجتماعی ما هســت اما متأسفانه برخی 
قضایا پیش می آید که در مقابل تهدید، نه تنها نمی توانیم تهدید 
را به فرصت تبدیل کنیــم بلکه مصیبت تهدید را برای خودمان 
چندبعدی و چند برابر می کنیم.مســئله آموزش وپرورش و مسئله 
تحصیل نوباوگان ما، یک اصل سرنوشت ســاز برای این کشور، 
نظام و انقلاب اســت، با توجه به این که در مقابل پیش گیری از 
توســعه یک بیماری که کلاس های حضوری و مجالس درس 
جمعی ممکن است مشکل زا باشد، اجرای این برنامه در وضعیتی 
که جریان آموزش وپرورش، یک جریــان فراگیر تا اقصی نقاط 
کشــور حتی در میان کپرهای مردم مســتضعف صحرانشین و 
عشایری است که در بیابان زندگی می کنند؛ الحمدالله به برکت 
انقلاب اسلامی و نهضت سوادآموزی، امروز تحصیل همه آحاد 
کشــور و جامعه ما را فراگرفته، از این طرف نیز تشــکیل جوامع 

حضوری و اجتماعات نیز کار بسیار مشکل و خطرناکی است.
مدیران فضای مجازی، انگیزه مدیریت ندارند!

این راهی که پیش گرفتند، راه قطعی نیست، شبکه شاد در یک 
عرصه ممکن اســت مفید و مؤثر باشــد اما این که اگر به عنوان 
شبکه شاد بخواهیم مسئله فراگیری آموزش وپرورش را در همه 
کشــور حل کنیم، قالب حل نیست؛ این که شما بخواهید وسایل 
رســانه ای و دستیابی به فضای مجازی را در اقصی نقاط کشور، 
در روستاها و در دهات اجرا کنید، معلوم نیست به مصلحت باشد؛ 
یعنی بردن تبلت و وســیله رســانه ای و لپ تاپ در یک روستای 
دوردست کشــور و در اختیار بچه روستایی گذاشتن، یک بعُدش 
استفاده در آموزش وپرورش است، به همین جا تمام نمی شود، وارد 
شبکه های اجتماعی و برنامه های مضری می شود که متأسفانه در 
جامعه ما فضای مجازی مدیریت شده نیست، مدیریت نمی کنند 
و آنــان که باید مدیریت کنند، انگیــزه مدیریت ندارند.در چنین 
وضعیتی که فضای مجازی مدیریت نمی شــود، ]وجود[ اسباب 

و ابــزار ورود به فضای مجازی حتی در اقصی نقاط کشــور که 
بافرهنگ های بومی دینی انس گرفته اند، به ضرر اسلام، انقلاب 
و نظام هســت؛ مقام معظم رهبری راهبرد قابل توجهی فرمودند، 
فرمودند »رسانه ملی بیاید ابزار آموزش سراسری را فراهم کند«، 
رهبری مطلب را به رســانه ملی واگذار کردند اما متأسفانه رسانه 

ملی امروز نسبت به تمام کشور فراگیر نیست.
بودجه صداوسیما تخصیص یابد، مشکل آموزش از راه دور 

حل می شود
در همین استان ما بسیاری از نقاط روستایی، دسترسی به رسانه 
ملی ندارند، آنتن دهی تلویزیون در آنجا ممکن نیست، در بیشتر 
روســتاهای شمال استان این مشــکل راداریم، علی رغم این که 
طرح و برنامه اش به وســیله صداوســیما آماده است که امکانات 
تکنولوژی توســعه آنتن دهی صداوســیما را در این نقاط فراهم 
کنند، اما به خاطر این که بودجه صداوسیما کاملًا تخصیص داده 
نشده و بودجه در دســت صداوسیما نیست، تهیه این ابزار برای 
صداوسیما ممکن نیست.به جای این که تبلت و لپ تاپ وارد کنیم 
و واردات کالای خارجی و بیگانه را در کشــور توســعه دهیم و 
ابزار فســاد را توســعه دهیم، بودجه ای در اختیار صداوسیما قرار 
دهید که در اسرع اوقات مسئله آنتن دهی را به تمام نقاط کشور 
و روســتاها بیشــتر کنند و در برنامه های آموزشی کامل عیاری 
که در صداوســیما اجرا می شــود، فراگیری آموزش وپرورش در 
کشــور تحقق پیدا کند نه این که بیاییم وســایل تکنیکی تهیه 
کنیم آن هم باقیمت های گران، با واردات و مســئله ارز سنگین، 
به دستان بچه روســتایی تبلتی بدهیم که یک بخش این تبلت 
درس آموزش وپرورش است، 10 برابر آنی که در این تبلت درس 
آموزش وپرورش دیده اند، به شــبکه های اجتماعی، مراکز فساد و 
رسانه های خارجی نفوذ کنند و تمام بدآموزی هایی که این جوان 
و نوجوان ما را از باور اســلام و دین جــدا می کند، در اختیار او 
بگذاریم.تهدید کرونا تنها به یک بیماری جسمی تمام نمی شود، 
این تهدید به صدها فساد و ضرر اجتماعی ازنظر زندگی فرهنگی 
ما مبدل خواهد شــد درحالی که بایــد تهدید را مبدل به فرصت 
کنیم، تز اهل بیت )علیه الســلام( در همه حرکت های اجتماعی 

و سیاسی شان این بود که تهدید را مبدل به فرصت می کردند.
مسؤولین عزیز ما، هم مسؤولین استان ما و هم مسؤولین دولتی 
بیایند یک مقدار امکانات صداوســیما را توسعه بدهند که در این 
مکان هایــی که آنتن دهــی ندارد و آنتن صداوســیما نمی تواند 

آنجا را زیرپوشــش قرار بدهد، تقویت بشــوند، تکنولوژی کامل 
بشــود، امکانات دسترسی این ها به همه برنامه های صداوسیما و 
شبکه های آموزشــی زیاد شود و با این کیفیت، مسئله تحصیل، 
یــک فراگیری کاملی در همه ابعاد ملــت و مردم پیدا کند نه با 
واردکــردن ابزار فضای مجازی آن هــم فضایی که نه مدیریت 
می شود و نه مدیران انگیزه مدیریت دارند و این طور لاابالی گرانه 
و بی بندوبارانه فضای مجازی در کشور بر همه شئون فرهنگی 
ما متأسفانه حاکم شده، این ضرر و زیان براندازنده فرهنگ دینی 
را ببریم در اقصی نقاط کشــور، در دسترس یک روستایی که با 
آن فرهنگ بومی دینی محلی اش انس گرفته، قرار دهیم و نظام 
فرهنگی خودمان را براندازی کنیم.امکانات را برای توسعه رسانه 
ملی بســیج کنید این مصیبت کویید-19، به جای یک، مبدل به 
100 خواهد شــد، نه تنها تهدید را مبدل به فرصت نکردیم بلکه 
ضرر و زیانش را نسبت به خودمان چند برابر قراردادیم، ان شاءالله 
امیدواریم عزیزان مســؤول ما این واقعیت را درک کنند و همه 
امکانات را در قسمت توســعه رسانه ملی بسیج کنند و امکانات 
تکنیکی بهره برداری از برنامه های مختلف مخصوصاً برنامه های 
آموزشی رسانه ملی را در دســترس عموم مردم در اقصی نقاط 
کشــور قرار بدهند و ان شاءالله این مشــکل بدون ضرر و بدون 
زیان حل شــود، این هم تبدیل تهدید به فرصت است؛ تهدیدی 
که می آمد زندگی ما را بــه هم بزند، اصل تحصیل و آموزش و 
فرهنگ ما را ویران کند، تبدیل شــود به این که مردمی که تا به 
امروز محروم بوده اند از همه برکات رســانه ملی و سازندگی های 
فرهنگی صداوسیما، به سایر برنامه های فرهنگ ساز رسانه ملی 
نیز دست پیدا کنند و این قضیه برکتی شود برای توسعه فرهنگ 
و آموزش دینی.امیدواریم خداوند متعال همان طور که بر ما منت 
می گــذارد و این بلیه را از ما دفع می کند، ان شــاءالله آثار ســوء 
این بلیه نیز بــه عنایت پروردگار از همــه جریانات اجتماعی و 
روحی مردم ما کاملًا زنده بشــود.خدایا به عزت اولیائت، توفیق 
بهره برداری از ســبک های فرهنگ اهل بیت )علیه الســلام( به 
همــه ما کرامت بفرما، پــروردگارا، نقطه نهایی نجات ما از همه 
گرفتاری ها و عظمت و عزت اســلام، فــرج مولایمان بقیة الله 
تعجیل بفرمای، ارواح مطهره شــهدا و امام بزرگوار ما را از اشک 
و عشــقی که این روزها در مصائب سیدالشهدا )علیه السلام( این 
مردم انقلابی نثار می کنند، بهره مند بگردان، سایه پربرکت مقام 

معظم رهبری بر سر ما مستدام بدار.
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خروج ۴ هزار میلیارد تومان پول از بازار سهام در سه روز

۹۰ درصد مشکلات اقتصاد ناشی از عدم شفافیت است

در هفته ای که پیش بینی می شــد بورس کار راحتی داشــته 
باشد معادلات بازار گره خورد و به یکباره سطوح فتح شده در 

هفته قبل پس داده شد.
به گزارش »صبح امــروز« و به نقل از اقتصادنیوز این هفته 
روزهای کاری بورس ســه روز بیشــتر نبــود، معامله گران 
انتظار داشــتند با توجه به اتفاقات در آخرین روز کاری قبل 
از تعطیــلات فضای ترس و هیجان از بازار رخت بر بســته 
باشد. پیش بینی ها عموما مثبت بود، اما در پایان کار شاخص 
کل نســبت به پایان روز کاری هفته گذشته درصد پایین تر 

بسته شد. چرا؟
دردسرهای بزرگان، فرار تازه واردان

اکثر نمادهای شاخص ســاز روزهای خوشی را نمی گذارند. 
فشــار فروش در این نمادها بالا است. برخی معامله گران به 
طعنه می گویند بورس درگیر شســتا، شــبنا، خساپا و.. است. 
صــف فروش برای ایــن نمادها با وجود اصلاح شــدید در 
روزهای گذشــته نماد ترس در بازار توصیف می شود. ترس 
کاهش بیشتر ارزش سبد ســهام، مهم ترین دلیلی است که 

فروشــندگان برای عرضه ســهام خود مدنظر دارند. در واقع 
ســهامدارانی که تاکنون اقــدام به فروش نکــرده بودند با 
دیدن کاهش ارزش پورتفو در هر روز، ســعی در نقد کردن و 
جلوگیری از کاهش بیشتر دارایی خود دارند. طوریکه سومین 
خرید بزرگ حقوقی ها نتوانست عطش فروش در بازار را کم 

کند و بازار کماکان با صف های فروش بزرگ بسته شود.
البته برخی دیگــر از فعالان بازار تاکیــد دارند: بزرگ ترین 
مشــکل بازار چــه در زمانی که با افزایــش هیجانی همراه 
بود و چه در شــرایط ریزشــی،  نبود بازارگردان است. نقش 
بازارگردان متعادل کردن روند معاملات بازار سهام است. به 
گفته آنان این خلا موجب نوســان های بیشــتر در بازار شده 
اســت. در حالی که وجــود چند بازارگردان نیــاز امروز بازار 
سرمایه کشور اســت. بازارگردان می تواند در روز های مثبت 
و منفی به متعادل شــدن داد و ستد ها و افزایش نقدشوندگی 

بازار کمک کند.
سومین ریزش از ابتدای سال

هفته گذشته شامل سه روز معاملاتی بود شاخص کل بورس 

که نشان دهنده بازدهی بازار سهام است پس از افت 72 هزار 
واحد در 25 مرداد ماه که بزرگترین افت تاریخ بورس را رقم 
زد و افت 65 هزار واحدی در دوم شــهریور ســومین ریزش 
سنگین از ابتدای ســال را ثبت کرد. این افت دومین ریزش 
شدید در شــهریور ماه بود.بازار ســهام اولین روز معاملاتی 
)دوشــنبه( را پس از تعطیلات مثبت شروع کرد و در دو روز 
اخیر هفته ســیر نزولی در پیش گرفت تا جایی که سه شنبه 
دو رکورد به ثبت رســاند عرضه اولیه بپیوند در روزی قرمز 
پوشی بورس رکورد مشــارکت در بازار سرمایه شکست. در 
این عرضه بیش از 5 میلیون کد معاملاتی مشــارکت داشتند 
بپیوند هجدهمین عرضه اولیه بازار ســرمایه ایران در ســال 
99 اســت که رکورد خریداران را شکست.از طرفی در همان 
روز تابلوی بــورس افت 63 درصدی حجم معاملات بازار را 
به نمایش گذاشت. روز چهارشنبه یک رکورد دیگر هم ثبت 
شــد، افت 53 هزار نماگر چنان با شتاب بود که هیچ نمادی 
نتوانست آبی بر آتش بورس شود و هر سه شاخص بورس در 
معاملات آخرین روز هفته همچنان قرمز پوش باقی ماندند. 

ریزش ســه درصدی شاخص بورس و قرمزپوشی یک دست 
بازار سهام ســبب شد سهامداران در دومین هفته از شهریور 
ماه طعم مثبت شدن نچشــدند و پایان روز معاملاتی، پایان 

امید سبز شدن بسیاری  از نمادها شد.
خروج 4 هزار میلیارد تومان پول از بورس در سه روز

در پایان معاملات روز چهارشــنبه بازار ســهام، شاخص کل 
بازار با ریزش سه درصدی به یک میلیون و 631 هزار واحد 
رســید. ارزش معاملات خرد  بازار به 8124 میلیارد تومان و 
خالــص تغییر مالکیت از حقیقی به حقوقی به 2 هزار و 254 
میلیارد تومان رســید. این عدد در بازار نماد خروج سرمایه به 
حســاب می آید. در مجموع نزدیک به 4 هزار میلیارد تومان 
تغییر مالکیت از حقیقی ها بــه حقوقی در این هفته رخ داده 

است که می توان تفسیر به خروج پول کرد.
شــاخص کل هم وزن نیز حدود 1.5 درصد منفی شد و بازار 
در نهایت با صف فروش در اکثریت نمادها به پایان رســید. 
ســه نماد فارس و فولاد و شستا به ترتیب با 5223، 4978، 
4475 بیشترین تاثیر منفی روی شاخص کل بازار را داشتند.

عضو اتــاق بازرگانی ایران با اشــاره به اینکــه رکود تولید 
محصولات داخلی امسال نسبت به سال گذشته عمیقتر شده 
است گفت: رفتار دولت نشان نمی دهد که اولویت این دولت 

اقتصاد و حتی »جهش تولید« یا حتی خدمات باشد.
به گزارش »صبــح امروز« و به نقل از تســنیم، مجیدرضا 
حریری، در ایــن رابطه اظهار می کنــد: همانگونه که همه 
می دانند شعار سال در طول ده سال گذشته رویکرد اقتصادی 
داشته است؛ این نامگذاری ها به دلیل این است که ما متوجه 
شده ایم آنچه که باید به صورت مبنایی و زیربنایی حل شود 
اقتصاد اســت، اما نکته در این است که در هیچ کدام از این 
ســال ها در یک دهه اخیر اهداف شعار سال آن گونه که باید 
محقق نشده است. این نشان می دهد که تنها نام گذاری سال 
ها برای حل مشــکلات اقتصادی کشور کافی نبوده و دولت 
ها باید برای حل مشــکلات اقتصادی کشور در مسیر شعار 
سال هدفگذاری انجام داده و این شعارها را در طول هر سال 

عملیاتی کنند.
وی افزود: یکی از موارد تاثیرگذار در رشد اقتصادی این است 
که سیاســتگذاری های کلی در همه امور باید به سمتی باشد 
که به رونــق تولید و رفع موانع تولید و در ادامه هم صادرات 

بیشتر برسیم. مادامی که سیاســی بازی و سیاسی کاری بر 
اقتصاد ســایه انداخته است، نمی توان انتظار تحقق »جهش 
تولید« را داشــت.حریری در رابطه با تأثیر کرونا بر وضعیت 
افتصــادی افزود: کرونا تاثیر جدی نه تنهــا بر اقتصاد ایران 
بلکه بر اقتصاد دنیا داشته است و نمی توان از اثرات آن چشم 
پوشید، اما توجه به این نکته مهم است که اتفاقا کشورهایی 
که مبنای اقتصاد آن ها تولید مواد خام مانند انرژی، نفت و گاز 
یا سایر اقلام معدنی فلزی و غیر فلزی بوده و یا حتی بر مبنای 
تولید محصولات کشاورزی اداره می شده اند، کمترین لطمه 
را از کرونــا دیده اند. بر همین اســاس باز هم می توان گفت 
کشور ایران از آنجایی که اقتصادی مبتنی بر خدمات نداشته 
و اقتصاد آن مبتنی بر تولید انرژی و مواد اولیه و فروش آن به 
دنیا است، تقریباً ضربه کمتری از کرونا خورده است و برعکس 

کشورهایی مانند چین بیشترین لطمات را خورده اند.
میزان تولید در سال جاری کمتر از سال گذشته بوده است

عضو اتاق بازرگانی بیان کرد: البته باید در نظر داشــت کرونا 
اقتصاد ما در حوزه داخل را تحت تاثیر قرار داده است؛ زیرا که 
گردش های مالی خرده فروشــی ها غالبا به هم ریخته و این 
کســب و کارهای خرد ضرر دیده اند. اما نکته قابل توجه این 

است که در سال جهش تولید میزان تولید محصولات داخلی 
حتی کمتر از سال گذشته بوده است و نمی توان این مساله را 

به گردن کرونا انداخت.
وی خاطرنشان کرد: تحریم های بین المللی علیه ایران بسیار 
شــدید است و باید در نظر داشــت که اگر کرونا هم نبود ما 
امســال اقتصاد مناسبی نمی داشتیم و نســبت به سال 98 
شــرایط اقتصادی سخت تری داشتیم همانطورکه سال 97 و 
سال های قبل هم وضعیت قابل قبولی برای تولید در کشور 
نبود و آمار کشــور، این موضوع را هم در حوزه تولید و هم در 
حوزه صادرات تایید می کند. تا زمانی که سیاست های حاکم بر 
اقتصاد کشور تغییر نکند، تحریم و کرونا هم بهانه هایی برای 

کم کاری خواهند بود.
حریری با بیــان اینکه »اگر اقتصاد کشــور ما یک اقتصاد 
قوی بــود دیگــر در مرحلــه اول تحریم پذیر نبــوده و در 
مراحــل بعدی هم اساســاً تحریم ها نمی توانســتند اقتصاد 
کشــور را فلج کنند« گفت: در همین مسیر است که دشمن 
در ســال های گذشــته روی نقــاط ضعف اقتصاد کشــور 
دســت گذاشته و از مســیر همین نقطه ضعف ها به مشکل 
خورده ایــم. اگر ما اقتصــاد قوی، مرتبط و ممزوج شــده با 

اقتصادهای بین المللی داشــتیم به این راحتی نمی توانستند 
 مــا را تحریم کنند و حتی می توانســتیم تولیــد را افزایش
 دهیم. وی تشــریح کرد: ســاختارها و قوانین دست و پاگیر 
و گاهی غلط در اقتصاد کشــور در کنــار تمایل دولت ها به 
عافیت طلبی مشکل اصلی اقتصاد کشور است و در این شرایط 
تحریم و کرونا دلیل دوم و سوم عدم تحقق شعار سال شده و 

به تشدید اختلالات اقتصادی دامن زده اند.
حریری با بیــان اینکه »در حال حاضر نــه تنها تولید بلکه 
هیچ چیز دیگر در اولویت اقتصاد کشــور نیســت و کسانی 
که مســئولیت دارند در راســتای منافع شــخصی و جناحی 
خود اقتصاد را اداره می کنند« بیان کرد: رفتار دولت نشــان 
نمی دهد که اولویت این دولت اقتصاد و حتی »جهش تولید« 
یا حتی خدمات باشد. اگر اقتصاد شفاف باشد تولید و پیشرفت 
اقتصادی خود به خود راه خــود را پیدا می کند هرچند تولید 
صنعتی به مفهوم خاص الزاما برای هر کشوری مناسب نیست 
و باید زمینه های تولید در کشور بررسی شود و »جهش تولید« 
بر اساس یک برنامه ریزی مشخص صورت بگیرد. در اقتصاد 
های ســالم دنیا کمتر از یک سوم آن درگیر صنعت و تولید 

است.

در کدام دهک جامعه قرار دارید؟
 آخریـن داده هـای مرکـز آمـار ایران نشـان می دهد کـه دهـک اول هزینه ای در مـرداد ماه 

نیـاز بـه یـک میلیـون و 248 هزار تومـان برای گذران زندگی داشـته اسـت.
بـه گـزارش »صبـح امـروز« و بـه نقـل از اقتصادنیـوز، آخریـن داده هـا نشـان می دهـد که 
هزینـه دهک هـا در سـال جـاری بیـن 16.6 تـا 21 درصـد رشـد کـرده اسـت. دهک هـای 
برخوردارتـر افزایـش هزینـه بیشـتری را متحمل شـدند و دهک های کمتر برخـوردار، از این 
حیـث آسـیب کمتـری دیدنـد. البته اختـلاف دهـک اول و دهـم، از حیث افزایـش هزینه ها 

تنهـا 4.4 درصـد بـوده کـه نمی تواند چنـدان معنادار باشـد. 
هزینـه ماهانـه یـک خانـوار دهـک اول در سـال گذشـته در حدود یـک میلیـون و 70 هزار 
تومـان بـوده اسـت. ایـن عـدد کـم نشـان می دهـد کـه دهـک اول هزینـه ای احتمـالا از 
بخشـی از کالاهـا و خدمـات محـروم بوده اسـت. با ایـن حال، اگر قرار باشـد خانـوار دهک 
اول همـان سـطح زندگـی سـال 98 را در مـرداد 99 حفـظ کند، ناچـار به افزایـش هزینه ها 

بـه میـزان 16.6 درصد بوده اسـت. 
در مقابـل خانـوار دهـک دهـم کـه معـرف مرفه ترین قشـر جامعه اسـت، در سـال گذشـته 
ماهانـه معـادل 11 میلیـون و 355 هـزار تومـان هزینـه کـرده اسـت و در میانـه تابسـتان 
امسـال، بـرای حفـظ همان سـطح کیفیـت نیاز بـه هزینـه 13 میلیـون و 710 هـزار تومان 

بـرای زندگی داشـته اسـت. 

پرداخت وام اجاره کمی سرعت گرفت
بـر اسـاس آخریـن آمـار، پرداخـت وام ودیعـه مسـکن 1300 پرونـده در بانک ها تشـکیل و 
300 فقـره تسـهیلات نیـز پرداخت شـده اسـت. وزارت راه و شهرسـازی اعلام کـرده که تا 
پایـان شـهریور تمامـی 330 هـزار نفـر واجـد شـرایط تسـهیلات اجاره بـه بانک هـا معرفی 
می شـوند.به گـزارش »صبـح امـروز« و بـه نقـل از ایسـنا، رونـد پرداخت تسـهیلات کمک 
ودیعـه مسـکن کـه به دلیـل ناآشـنایی کارکنان بانک هـا با سـامانه اقدام ملی مقـداری کند 
پیـش می رفـت و تـا چنـد روز قبل فقط شـش فقره تسـهیلات پرداخت شـده بـود مقداری 

سـرعت گرفتـه و هـم اکنـون این تعـداد به 300 فقره وام رسـیده اسـت.
طبـق اعـلام محمـود محمـودزاده - معـاون وزیـر راه و شهرسـازی - از حـدود 410 هـزار 
نفـری کـه مـدارک خـود را بـرای دریافـت وام اجاره بارگـذاری کردنـد 330 هـزار نفر واجد 
شـرایط شـناخته شـدند که از میـان واجدان شـرایط 54 هزار نفـر به بانک ها معرفی شـدند. 
از ایـن تعـداد 1300 پرونـده در بانـک ها تشـکیل شـده و 300 فقـره وام نیز پرداخت شـده 

است.
بـه گفتـه وی، تـا پایـان شـهریورماه تمامی متقاضیـان برای دریافـت وام ودیعه مسـکن به 
بانـک هـا معرفـی خواهنـد شـد. پیـش از این و تا روز سـوم شـهریور مـاه فقط شـش فقره 
تسـهیلات پرداخـت شـده بـود که پروانـه اصلانـی - مدیرکل دفتـر اقتصاد مسـکن وزارت 
راه و شهرسـازی - دربـاره پاییـن بـودن سـرعت پرداخـت وام اجـاره گفتـه بود بـا توجه به 
اینکـه کارکنـان شـعب مختلـف 13 هـزار بانـک سراسـر کشـور کـه درگیـر پرداخت کمک 
ودیعـه اجـاره مسـکن هسـتند بـه تازگـی با سـامانه اقـدام ملی مسـکن آشـنا شـده اند روند 

آمـوزش ایـن افـراد در حال انجام اسـت. 
محمـودزاده نیـز در ایـن بـاره گفتـه اسـت یکی از شـروط اصلی سـرعت دادن بـه پرداخت 
ودیعـه اجاره مسـکن این اسـت کـه متقاضیان هرچـه زودتر مـدارک موردنیاز را در سـامانه 

tem.mrud.ir بارگـذاری کننـد تـا امـکان پالایـش و معرفی آنها فراهم شـود.

افزایش ۱۰۸ درصدی قیمت برنج وارداتی

رونـد صعـودی قیمـت برنـج وارداتـی در مـرداد امسـال نیـز ادامه داشـته و تا بیـش از 100 
درصـد نسـبت بـه پارسـال گران تر شـده اسـت. افزایـش قیمت ایـن محصول عمدتـاً تحت 
تأثیـر حـذف ارز 4200 تومانـی و همچنیـن دپـوی آن در گمـرک به دلیل مشـکلات ارزی 

دارد. قرار 
بـه گـزارش »صبـح امـروز« و بـه نقـل از ایسـنا، تازه ترین آمـار از تغییـر قیمـت برنج های 
وارداتـی و البتـه برنج هـای ایرانـی نشـان می دهـد کـه در مـرداد ماه سـال جاری هـر کیلو 
برنـج خارجـی به طـور متوسـط بیـش از 18 هزار تومـان فروش رفته اسـت که ایـن رقم در 
مقایسـه بـا مـرداد مـاه سـال گذشـته که حـدود 8600 تومـان بوده تـا 108 درصـد افزایش 
قیمـت دارد. برنـج وارداتـی در فاصلـه تیر تا مرداد ماه نیز نسـبت به قیمـت 16 هزار و 400 

تومانـی بیـش از 10 درصد گران شـده اسـت.
وضعیـت برنـج ایرانـی ایـن گونه اسـت کـه قیمت ایـن کالا در مرداد مـاه هر کیلـو به طور 
متوسـط حـدود 27 هـزار تومـان بـوده کـه در مقایسـه بـا مـرداد مـاه سـال گذشـته که هر 
کیلوگـرم 23 هـزار و 100 تومـان فروش رفتـه 17 درصد افزایش قیمـت دارد. این محصول 

نسـبت بـه تیر امسـال نیز حـدود دو درصد گران شـده اسـت. 
افزایـش قیمـت برنـج خارجی در حالی اتفـاق می افتد که در اردیبهشـت ماه امسـال واردات 
ایـن محصـول بـا ارز 4200 تومانـی ممنوع و بـا ارز نیمایی که حدود 20 هـزار تومان قیمت 

دارد وارد مـی شـود کـه این موضـوع در افزایش قیمت برنج در بازار تاثیر گذاشـته اسـت. 
امـا مـورد دیگـر در رابطـه با برنج هـای وارداتی بـه تامیـن ارز و ترخیص آن ها بـر می گردد. 
ایـن در حالـی اسـت  کـه از اول شـهریور مـاه واردات برنـج بـه طـور فصلـی ممنوع شـد و 
از ایـن لحـاظ حجمـی از برنج هـای وارداتـی در گمـرک باقی مانـد. پیش از این مسـئولان 
گمـرک اعـلام کـرده بودنـد کـه از ابتدا تـا اواخر مرداد ماه سـال گذشـته حـدود 800 هزار 
تـن برنـج وارد و ترخیـص شـد کـه واردات این کالا برای مدت مشـابه سـال جـاری حدود  
20 درصـد کاهـش داشـت؛ بـه طـوری کـه تـا اواخر مـرداد مـاه 400 هـزار تـن ترخیص و 
300 هـزار تـن دیگـر در گمـرک باقیمانـده بود که بـا اجرا شـدن ممنوعیت فصلـی واردات 
برنـج دیگـر امـکان ترخیص نداشـت. بـا این وجـود بعد از اعمـال ممنوعیت طـی تصمیمی 
کـه بـا توافق دسـتگاه هـای ذیربط از جملـه گمرک و وزارت صمت اتحاذ شـد قـرار بر این 
شـد تـا شـرایط جدیـدی برای ترخیـص محموله هـای برنج در زمـان ممنوعیت نیـز اعمال 

شـود تا امـکان ترخیص وجود داشـته باشـد.
بـا ایـن حـال آخریـن گزارشـی کـه ارونقی - معـاون فنـی و امـور گمرکی گمـرک ایران - 
اعـلام کـرد نشـان مـی دهد کـه حدود 497 هـزار تن برنـج وارداتـی از ابتدای سـال جاری 
تاکنـون ترخیـص شـده و گمـرک برنـج هایـی کـه در صف تامیـن ارز قـرار دارنـد را نیز به 
صـورت درصـدی خارجـی می کند. امـا همچنان بیـش از 200 هـزار تن برنـج وارداتی دپو 
شـده هنـوز در گمـرک وجود دارد و ترخیص نشـده که بـرای ترخیص نیاز به صـدور و ارائه 
اعلامیـه ارز از سـوی صاحـب کالا و بانـک اسـت که وقتی ایـن تامین ارز انجام نشـده و به 

گمـرک ارائه نشـود امـکان ترخیص نخواهد داشـت.

خبر

چگونه بوروکراسی اداری منجر به افزایش قیمت تمام شده مسکن می شود؟ 

سازمان های مختلف در افزایش قیمت مسکن دخیلند
قیمت مســکن و افزایش روزافزون آن منجر 
بــه کاهش قدرت خرید مردم برای تهیه این 
کالای ضروری شده است. برخی گمان دارند 
که یکــی از عوامل افزایش قیمت مســکن 
کســانی است که ساخت وســاز مسکن را بر 
عهده دارند. اما با بررســی داده های موجود 
متوجه می شویم که برخی فرایندهای اداری 
و قوانیــن موجود در حوزه شــهری منجر به 
افزایش قیمت تمام شده مسکن شده است.  
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« شــهناز 
رمارم، رییس شــورای شهرستان مشهد در 
دومین جلسه کارگروه مســکن با محوریت 
بررســی دلایل و چگونگــی افزایش قیمت 
مســکن با بیــان اینکه »طبــق اطلاعات 
کارشناســی، شــهرداری برای موارد بررسی 
شــده، به ازای هر متر مربع 18 میلیون ریال 
دریافت می کند، این در حالی است که بخاطر 
تأخیــر در اعطای مجوزات، ایــن میزان به 
50 میلیون ریال می رســد« اظهار کرد: پول 
و وقت مردم در شــهرداری، ســازمان نظام 
مهندسی و تأمین اجتماعی تلف می شود. در 
این راســتا راهکار حل چنین مشکلی، درک 
متقابل و به حداقل رســاندن اتلاف زمان در 

ادارات است.
در بخش دیگری احسان حافظ نظامی، دبیر 
کارگروه تسهیلگری شورای شهرستان خاطر 
نشان کرد: در دوره چهارم شورای شهر تقاضا 

کردیم که یک بار در هر سال برای افزایش 
قیمت موارد دخیل در قیمت مسکن در بازار، 
مصوبه ای تصویب شود، اما این اتفاق نیفتاد. 
باید توجه داشــت که درصدگیری سازمان ها 
بدون شــاخصه و ضابطه از ســازنده از نظر 
اقتصادی و عرفی درست نیست؛ چراکه این 
مسائل سبب می شود تا چنین اتفاقاتی را در 
افق و چشم انداز بازار مسکن شاهد باشیم که 

به ضرر شهر و شهروندان است.
هزینه های گزاف دریافت پروانه ساخت

 وی در خصوص مراحل دریافت پروانه بیان 
کرد: برای ســاخت یک بنای 250 متری با 
کوچه 12 متری باید پروانه مجاز آن بنا احراز 
گردد؛ یعنی سقف های اضافه و پیشروی آن 
که به طور میانگین ایــن مرحله با توجه به 
متراژ بنا، یــک میلیارد و 300 میلیون تومان 
هزینه دارد. همچنین هزینه آتش نشانی، قطار 
شهری و... 80 میلیون تومان به اضافه سایر 
هزینه ها برای دریافت پروانه اضافه می شود 
که در مجموع می بایســت یــک میلیارد و 
500 میلیــون تومان به شــهرداری پرداخت 
کرد. همچنیــن 17 میلیون تومان بیمه تمام 
خطــر و 213 میلیــون تومــان هزینه بیمه 
تامین اجتماعی اســت. در ایــن مرحله تمام 
هزینه های عنوان شــده برای سازنده هزینه 
مازاد محسوب می شود؛ زیرا سازنده هیچگونه 

خدماتی در ازای آن دریافت نمی کند.

حافظ نظامي خاطرنشــان کــرد: به صورت 
شــفاف در تبصــره 89 مجلس مطرح شــد 
که ســازمان بیمه می بایســت در ازای مبلغ 
دریافتــی، نیروهــای کاری را بیمه کند، اما 
دریافت این درصد در هر ســاختمان از سوی 
بیمه تامین اجتماعی صرفا درآمدی برای این 

سازمان است.

شهرداری برای هر متر مربع ساختمان 5 
میلیون تومان دریافت می کند

وی با بیان اینکه »شــهرداری با اجرای روند 
فراینــد فعلی منجر بــه افزایش هزینه  روی 

دوش مردم می شود« بیان کرد: در حال حاضر 
شهرداری به ازای هر مترمربع ساخت وسازی 
که در شهر مشهد انجام می شود یک میلیون 
و 820 هزار تومان از سازنده دریافت می کند. 
واقعیت این است که شــهرداری آگاهانه یا 
غیرآگاهانه برای هر مترمربع ســاختمان، 5 
میلیون تومان به قیمت تمام شده خانه برای 

مصرف کننده نهایی می افزاید.
دبیــر کارگروه تســهیل گری افــزود: ما 
می توانیم تنها با کاهش زمان بوروکراسی 
اداری در اخذ پروانه به میزان قابل توجهی 
»خواب ســرمایه« را کاهش دهیم. برای 
مثال اگر زمان اخــذ مجوز پایان کار را از 
6 ماه به یک ماه کاهش دهیم در مجموع 
هزینــه ای معادل 2 میلیــون و 500 هزار 
تومان صرفه جویی خواهد شــد. همچنین 
زمان دریافت پروانه نیز به طور خوشبینانه 
100 روز کاری زمان می برد، تفاوت قیمت 
در همین زمــان 900 هزار تومان به ازای 

هر متر مربع است.
حافــظ نظامی در خصوص بوروکراســی 
اداری در ســازمان نظام مهندسی، گفت: 
بر اســاس ســاختار موجود باید دو مرتبه 
هزینــه برای مهندس معمــار، یک مرتبه 
بــرای امضای مهندس و یک بار نیز برای 
مهارت مهندس هزینه پرداخت شــود. در 
حــال حاضر هزینه محاســبه 5 میلیون و 

500 هزار تومان و هزینه طراحی معماری 
بــه ازای هر متر مربــع 250 هزار تومان 
اســت، اما باید توجه داشت این هزینه ها 
بابت فرایند ســازمان نظام مهندسی تنها 
در ازای امضای مهندسان و نه مهارت آن 

دریافت می شود. 
معطلی مجوزات ساخت در سازمان های 
مربوط منجر به افزایش قیمت مسکن 

می شود
وی با تشریح انتقال فرایند پروانه از شهرداری 
به ســازمان نظام مهندسی و انتقاد از زمان بر 
بودن و تاخیر در رســیدگی مجوزات سازنده، 
عنوان کرد: پس از انتقال پروانه از شهرداری 
به نظام مهندسی، در حالت خوشبینانه پرونده 
ســه ماه در ســازمان نظام مهندســی باقی 
می مانــد که این زمــان می تواند به یک ماه 
کاهش یابد؛ بنابراین به ازای دو ماه معطلی، 
600 هزار تومــان در هر متر مربع به قیمت 

مسکن افزوده می شود.
حافظ نظامي با تاکید بر اینکه شهرداری باید 
خروجی کار را در نظر بگیرد و در صدور پایان 
کار با سازنده همکاری کند، افزود: بسیاری از 
سازندگان در صنعت ساختمان سرمایه گذاری 
می کنند، اما در برداشت سرمایه با مشکلات 
سازندگان  مواجه هســتند، همچنین  زیادی 
خرد با چالش های عظیمی در بوروکراســی 

اداری مواجه هستند.

حافظ نظامی: پس از 
انتقال پروانه از شهرداری به 

نظام مهندسی، پرونده در 
حالت خوشبینانه سه ماه در 

این سازمان باقی می ماند 
که این زمان می تواند به یک 
ماه کاهش یابد؛ بنابراین در 

ازای دو ماه معطلی 6۰۰ 
هزار تومان به هر متر مربع به 

قیمت مسکن افزوده می شود
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حضور دانش آموزان در مدارس به چه 
صورت است؟

وزیـر آمـوزش و پـرورش با بیـان اینکه »در همه مدارس سراسـر کشـور اصل بـر برگزاری 
حضـوری اسـت مگـر اینکـه رعایت پروتـکل ها تحـت هیچ شـرایطی امکان پذیر نباشـد.« 

از جزئیـات چگونگی بازگشـایی مـدارس خبر داد.
بـه گـزارش »صبـح امـروز« و به نقـل از ایسـنا، محسـن حاجی میرزایی در رابطه با شـرایط 
آغـاز بـه کار مـدارس اظهـار کـرد: 35 درصـد مـدارس تعدادشـان کمتـر از 50 دانش آمـوز 
اسـت کـه می تواننـد بـا رعایـت پروتکل هـای بهداشـتی فاصلـه را رعایت کننـد، کلاس ها 
طبـق روال عـادی برقـرار اسـت. در جایـی کـه تعـداد دانش آمـوزان بـه گونـه ای باشـد که 
رعایـت فاصلـه ممکـن نباشـد ناگزیـر هسـتیم کلاس هـا را حضـوری برگـزار کنیـم، اما در 

قالـب گروه بندی هـای متفـاوت .
بـه گقتـه وی حضـور دانش آمـوزان در هـر کلاس 35 دقیقـه اسـت. زمان هـای سـاعات 
تدریـس بـرای همـه دروس حداکثر 35 دقیقه اسـت و تلاش می کنیم سـاعت ورود و خروج  
متفـاوت باشـد تـا تزاحم ایجاد نشـود. بـرای کلاس اولی هـا برنامه های خاصی وجـود دارد. 
اگـر وضعیـت منطقـه قرمـز باشـد کلاسـی به آن معنـا که تعـداد زیـادی دانش آمـوز در آن 
حضـور داشـته باشـند، نخواهیم داشـت، امـا اینکه هـر دو یا سـه دانش آموز همـراه خانواده 

بیایند و معلمشـان را بشناسـند لازم اسـت.
کمرئـی، معـاون آمـوزش متوسـطه وزارت آمـوزش و پـرورش نیـز بـه نـکات زیـر اشـاره 
مـی کنـد: در شـرایط قرمـز، سـاعت حضـور دانش آمـوزان دبیرسـتانی در مدرسـه مجـازی 
کمتـر اسـت. سـاعت عـادی حضـور دانش آمـوز در یـک کلاس 75 تـا 90 دقیقـه اسـت 
کـه در فضـای مجـازی در پایـه اول ابتدایـی، 25 دقیقـه، در سـایر پایه هـای ابتدایـی 30 
دقیقـه و سـایر مقاطـع 35 دقیقـه اسـت. در شـرایط زرد، آمـوزش به صورت ترکیبی اسـت؛ 
یعنـی همـان وضعیـت سـفید را بـا یـک تفـاوت اجـرا می کنیـم؛ بـه این شـکل کـه فاصله 
دانش آمـوزان در کلاس درس بایـد یـک متـر باشـد و در مـدارس پرتراکـم و بـر اسـاس 
متـراژ کلاس درس، شـرایط متفـاوت اسـت و دانش آمـوزان گروه بنـدی شـده و گروه هـا در 

روزهایـی بـه مدرسـه می آینـد.
جواد حسـینی، رئیس سـازمان آموزش و پرورش اسـتثنایی شـرایط مدارس اسـتثنایی نیز با 
بیـان اینکـه »در بازگشـایی مدارس، سـامانه »نـدای همـراه« را راه انـدازی خواهیم کرد که 
مهمتریـن هـدف از راه انـدازی آن چرخـش از ایزولـه به تلفیق و سـپس به سـمت فراگیری 
اسـت.« گفـت: در وضعیـت قرمـز مراکـز اختلال یادگیـری باز اسـت، اما به شـکل انفرادی 
و البتـه کـه در شـرایط قرمز امکان آموزش هسـت، اما باید شـورای مدرسـه تصمیم بگیرند 

و مدارس شـبانه روزی تعطیل اسـت.

تولید مشترک واکسن کرونا ایران و روسیه

سـفیر ایـران در روسـیه در گفتگـوی مجـازی بـا رئیـس صنـدوق سـرمایه گذاری مسـتقیم 
روسـیه، آمادگـی ایـران را بـرای اجرایـی شـدن طرح همـکاری مشـترک در تولید واکسـن 

و دارو اعـلام کـرد.
بـه گـزارش »صبـح امـروز« و بـه نقل از تسـنیم، در پـی گفت وگـوی اخیر روسـای جمهور 
و وزیـران بهداشـت ایـران و روسـیه و تاکید بر ضرورت همـکاری مشـترک در تولید دارو و 
واکسـن، کاظم جلالی سـفیر کشـورمان در روسـیه این درخواسـت را در گفتگوی مجازی با 

کیریـل دیمیتریـف رئیس صندوق سـرمایه گذاری مسـتقیم روسـیه اعلام کرد.
سـفیر ایـران در ایـن گفتگـو بـا اشـاره به نتایـج دو نشسـت کار گـروه واکسـن و دارو میان 
انسـتیتو پاسـتور و مرکـز ملـی گامالـی روسـیه ابـراز امیـدواری کرد هرچـه سـریعتر فرایند 
تولیـد مشـترک واکسـن کوویـد 19 بـا همـکاری صندوق سـرمایه گذاری مسـتقیم روسـیه 
آغـاز شـود. از سـویی دیگـر رئیـس صنـدوق سـرمایه گذاری مسـتقیم روسـیه نیـز در زمینه 
همـکاری مشـترک بـرای تولید واکسـن کوویـد19 گفت: تولید انبوه واکسـن با مشـارکت و 

همـکاری ایـران بـزودی در دسـتور کار قرار خواهـد گرفت.

نحوه صدور شناسنامه برای فرزند خوانده 
مشخص شد

بـر اسـاس لایحـه حمایـت از کـودکان و نوجوانـان بی سرپرسـت، بـا طـی کـردن مراحـل 
قانونـی می توانیـد بـرای فرزنـد خوانـده خـود شناسـنامه دریافـت کنیـد.

لایحـه  طبـق  جـوان،  خبرنـگاران  باشـگاه  از  نقـل  بـه  و  امـروز«  »صبـح  گـزارش  بـه 
حمایـت از کـودکان و نوجوانـان بی سرپرسـت، افـرادی کـه صاحـب فرزنخوانـده هسـتند، 
می تواننـد بـرای فرزنـد خـود تقاضـای صـدور شناسـنامه کننـد. در ایـن امـر ثبـت احـوال 
کشـور در صـورت تقاضـا، شناسـنامه جدیـدی بـرای کـودک یـا نوجـوان تحت سرپرسـتی 
بـا درج نـام و نـام خانوادگـی سرپرسـت یـا زوجیـن سرپرسـت صـادر می کند و در قسـمت 
توضیحـات حکـم سرپرسـتی و در صـورت داشـتن والدیـن واقعـی نـام آنـان را قیـد خواهد 
کـرد. گفتنـی اسـت هنگامـی کـه کـودک از سـن 18 سـالگی عبـور کنـد، اگر مایل باشـد 
 می توانـد بـار دیگـر درخواسـت صـدور شناسـنامه جدیـد بـا نام پـدر و مـادر واقعی خـود را 

کند.
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یک روز با آ ن هایی که همیشه لبخند می زنند
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داون«  »سـندروم  بـه 
داشـته اید؟  برخـورد 
رفتـار  او  بـا  چگونـه 
شـبکه  مسـئول  کردیـد؟ 
آلمـان  داون  سـندرم 
در  »مـردم  می گویـد: 
برخـورد بـا مبتلایـان بـه 
سـندرم داون، ابتدا محتاط 
هسـتند و دو قـدم به عقب 
می رونـد امـا بعـد از تجربه تماس، سـه قدم به 
هـم  خودمـان  ایـران  در  می  آینـد«.  جلـو 
همینطـور اسـت. اغلـب مردم با ترس و بسـیار 

محتاط برخورد می کنند.
چنـد وقـت پیـش فـردی در توییتـر نوشـت: 
مبتـلا  فـرد  پـای  تاکسـی ای جلـوی  »هیـچ 
آن  اگـر  یـا  نمی ایسـتد  داون  سـندروم  بـه 
فـرد سـوالی از کسـی بپرسـد، مـردم تقریبـاً 
او را نادیـده می گیرنـد و بـه راه خـود ادامـه 
چیسـت؟  داون  سـندروم  امـا  می دهنـد«. 
آیـا آن هـا واقعـاً متوجـه اتفاقـات اطرافشـان 
نمی شـوند؟ آن هـا بـرای کودکان مـا خطرناک 
هسـتند و نبایـد اجازه هم بازی شـدن بـا آن ها 
را بدهیـم؟! اگـر روزی صاحـب فرزنـدی دچار 
سـندروم داون شـدیم بایـد او را رهـا کنیـم تا 
از زحمتـی کـه برایمـان ایجاد می کنـد رهایی 
یابیـم یا سـعی کنیم تـا دنیـای او را بفهمیم و 

تفاوتـش را لمـس کنیـم؟
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« سـندرم 
فـرد،  آن  در  کـه  اسـت  بیمـاری   بـه  داون 
دارای یـک کرومـوزوم اضافـی اسـت. به طور 
معمـول، یـک کودک بـا 46 کرومـوزوم متولد 
می شـود، امـا در سـندروم داون، جنیـن بـا 47 
کرومـزوم بـه دنیـا می آیـد کـه باعـث ایجـاد 
شـکل ظاهری متفاوتی نسـبت به انسـان های 
معمولـی می شـود. افـراد مبتلا به سـندرم داون 
معمـولا ضریب هوشـی ای در محـدوده خفیف 
تـا متوسـطِ کـم دارنـد و نسـبت بـه کـودکان 
دیگـر، کندتر صحبـت می کنند، امـا در نهایت 
بـا رفتاردرمانـی، گفتـار درمانـی و... می تواننـد 
میـزان قابل قبولـی از رفتارهای عادی داشـته 
کننـد؛  بـازی  تئاتـر  آن هـا می تواننـد  باشـند. 
فوتبـال یـا بسـتکبال را یـا بگیرنـد یـا حتـی 
در کافه هـا مشـغول بـه کار شـوند، فقـط بایـد 

آن هـا را باور داشـت.
اما زندگی این کودکان و تفاوت هایشان 

چگونه است؟
و  مشـاوره  کارشـناس  قهرمانـی،  منیـژه 
همچنیـن  و  اسـتثنایی  کـودکان  راهنمایـی 
داون  سـندروم  کـودکان  از  یکـی  خواهـر 
اسـت. قهرمانـی بعد از 32 سـال کـه از خواهر 
کوچکتـر خـود نگهـداری می کنـد از روزهای 
اولـی کـه متوجـه شـدند »مهتـاب« مبتـلا به 

می گویـد:  اسـت  داون  سـندروم 
روزهـای اول برای خانواده خیلی سـنگین بود 
کـه بـاور کنیـم فرزنـد ما یـک سـندروم داون 
اسـت. به ویـژه اینکه ما در شهرسـتان زندگی 
می کردیـم و بـه دلیـل اطلاعـات کـم افـراد، 
برخـورد نامناسـبی بـا ایـن بچه هـا رخ می داد. 
عمـلا کسـی بـه ایـن بـه بچه هـا رسـیدگی 
کافـی نمی کـرد و آن هـا بیشـتر وقتشـان بـه 
تنهایـی و در گوشـه خانـه می گذشـت. البته تا 
جایـی کـه بـه یاد مـی آورم در شـهر هم وضع 
چنـدان خـوب نبـود، اما بـه هرحـال امکاناتی 
وجـود  بیشـتر  توان-بخشـی  مراکـز  ماننـد 
داشـت. موضـوع دیگر ایـن بود کـه خانواده ها 
در گذشـته اصـلًا پذیـرای ایـن تفاوت هـا در 
کـودک خـود نبودنـد کـه بـا گذشـت زمـان 
ایـن  بـا  خانواده هـا  و  شـده  بهتـر  اوضـاع 
تفاوت هـا کنـار آمدنـد. بـا ایـن شـرایط مـن 
مسـئولیت، مهتاب را پذیرفتم و از 19 سـالگی 
به مشـهد آمـدم. در کنار درس خوانـدن خودم 
بـا مهتـاب هـم کار می کـردم. در آن زمـان 
اینترنـت نبود که دسترسـی سـریع بـه مطالب 
آموزشـی داشـته باشـم، برای همین با مطالعه 
کتاب هـای تربیتـی، رونـد آموزشـی مهتاب را 

گرفتم. پیـش 
باورتان بشود یا نه، سندروم داونی ها 

دیپلم می گیرند
بعـد از مدتـی بـا یکـی از مراکـز رشـد کـه با 

شـیوه آمـوزش آلمانی، کودکان سـندروم داون 
را پـرورش مـی داد، آشـنا شـدم. ایـن مرکـز 
کـودکان  ایـن  بـرای  بزرگـی  قـدم  توانسـت 
بـردارد؛ چراکـه مـا را با شـیوه  آمـوزش به این 
افـراد در خارج از کشـور آشـنا کـرد. پس از آن 
مـن از فضـای عـادی بـرای آمـوزش مهتـاب 
اسـتفاده کـردم؛ یعنـی او را بـه پیش دبسـتانی 
اتفـاق  و همیـن  فرسـتادم  و مدرسـه عـادی 
باعـث شـد تـا رشـد گفتـار مهتـاب فوق العاده 
خـوب شـود. بـا توجه بـه مشـکل بینایـی که 
آنجـا  در  شـد.  معرفـی  کم بینـا  مدرسـه  بـه 
تصمیمـات اشـتباهی بـرای او گرفتـه شـد. به 
مـا گفتنـد چشـم های مهتـاب را ببندیـم تـا او 
خـط بریـل یـاد بگیـرد! مـن یـک هفتـه تمام 
بـا کمیسـیون جنگیـدم کـه نگذارم ایـن اتفاق 
بیفتـد. چـون این کـودک بینایـی دارد و دلش 

هـم می خواهـد همـه جـا را ببینیـد.
چرا باید به کودک بینا تلقین کرد که 

نابیناست؟
 او می توانـد بخوانـد و بنویسـد! چـرا باید بریل 
یـاد بگیـرد؟ چـرا بایـد بـه کـودک بینـا تلقین 
مجبـور  نهایـت  در  اسـت؟  نابینـا  کـه  کنیـم 
شـدم مهتـاب را از ایـن مدرسـه بـه مدرسـه 
از آن مهتـاب  انتقـال دهـم. پـس  اسـتثنایی 
دوره ابتدایـی را تمـام کـرد و چنـد سـال طول 
کشـید تـا دوره راهنمایـی بـه وجود بیایـد. بعد 
از راهنمایـی حدود سـه سـال هم طول کشـید 
تـا دبیرسـتان احـداث شـود و بـا تمامـی ایـن 

مشـکلات مهتـاب توانسـت دیپلـم گرفـت. 
همیشـه بـه مهتـاب گفته ام سـواد را یـاد بگیر 
تـا بتوانـی در آینـده از پـس خـودت بربیایـی، 
سـواد را یـاد بگیـر تـا اگـر زمانـی مـن نبودم 
بتوانـی بـرای خـودت کتـاب بخوانـی، سـواد 
را یـاد بگیـر تـا بتوانـی ماننـد بقیـه از اینترنت 
اسـتفاده کنـی. ببینیـد، از آنجـا کـه درس های 
طراحـی  کم تـوان  کـودکان  بـرای  اسـتثنایی 
شـده اند خیلـی سـاده هسـتند. ممکـن اسـت 
تـا کلاس پنجـم یـک ضـرب سـاده را یـاد 
نگیرنـد. اگـر مـن اصـرار داشـتم کـه مهتـاب 
فارسـی یـا علـوم را بهتر یـاد بگیرد بـرای این 
بـود کـه توجـه و تمرکـزش بیشـتر شـود، نـه 
اینکـه طوطـی وار چیـزی را یـاد بگیـرد که آیا 
در آینـده بـه دردش خواهـد خـورد یـا نـه! مـا 
بـه عنوان خانـواده بایـد آن ها را بـرای زندگی 
در اجتمـاع هـم آمـاده کنیـم. در حـال حاضـر 
مهتـاب بـرای زندگـی روزانـه اش برنامه ریزی 
می کنـد، مثـلًا بـرای صبـح تـا ظهـر کامـلًا 

برنامـه دارد و بـر اسـاس آن پیـش مـی رود.
مهتاب و خاطره یک روز پلیسی 

یـک بـار وقتی سـرکار بـودم، آقایی بـه منزل 
مـا مراجعـه می کنـد و زنـگ خانـه را می زنـد 
و می گویـد منـزل فلانـی؟ مهتـاب در جـواب 
می گویـد نـه، امـا گویـا آن آقـا چندیـن بـار 
می دانـم  مـن  می گویـد  و  می زنـد  زنـگ 
احسـاس خطـر  مهتـاب  اینجاسـت،  منزلـش 
می کنـد و بـه پلیـس110 زنگ می زنـد. وقتی 
ورودی  درب  چشـمی  از  او  می رسـد  پلیـس 
آن هـا  کـه  تـا مطمئـن شـود  نـگاه می کنـد 
پلیس هسـتند، بعـد چادرش را سـرش می کند 
و مـی رود بیـرون تـا بـرای پلیس هـا توضیـح 

دهـد کـه چـه اتفاقـی افتاده اسـت.
سیستم آموزشی استثنایی نیازمند 

اصلاحات است
بـه  اسـتثنایی  آمـوزش  سیسـتم  متأسـفانه 
گونـه ای اسـت کـه از همـان ابتـدا سـواد را 
طـوری بـه کودک آمـوزش می دهد تـا کودک 
بـاور کنـد کامـلًا ناتـوان اسـت. مـن می دانـم 
کـه کودکـم کم تـوان اسـت، بالاخره مشـکلی 
وجـود داشـته کـه او را بـه مدرسـه اسـتثنایی 
آورده ام، امـا وقتی او را به این مدرسـه آورده ام 
بایـد طـوری بـا او رفتار شـود که ایـن کودک 
احسـاس نکنـد، نمی توانـد فـرد موفقی شـود. 
ایـن کـودکان سـه  سـال دوره پیش دبسـتانی 
یـک را می گذراننـد، سـه  سـال پیش  دبسـتانی 
را، سـه سـال کلاس اول را و به همین ترتیب 
 15 در سـن  کـودک  یـک  یعنـی  آخـر...  تـا 
سـالگی تـازه الـف و ب را می آموزد کـه دیگر 
هیـچ جذابیتـی برایـش نـدارد. در حـال حاضر 
دارد،  دیپلـم  کـه  داریـم  بچـه ای  انجمـن  در 
وقتـی بـه خانـواده اش می گویـم بـه فرزنـدت 

کتـاب بـده تـا بخوانـد می گوید مگر بلد اسـت 
بخوانـد؟! ایـن چطـور دیپلـم گرفتنی اسـت؟ 
»فکر می کنید برای بچه های عادی چکار 

می کنیم که برای این ها بکنیم«؟!
انجمـن کـودکان  ابراهیمـی، رئیـس  مسـعود 
سـندروم داون خراسـان و پدر سَـنا کـه دارای 
در  آمـوزش  وضعیـت  اسـت  داون  سـندروم 
مـدارس اسـتثنایی شـرح می دهـد: متاسـفانه 
در مدارس اسـتثنایی پاسخ مسـئولان مربوطه 
دربـاره ناکارآمـدی آموزش هـا ایـن اسـت که: 
»فکـر می کنید بـرای بچه هـای عـادی داریم 
چـکار می کنیـم کـه بـرای این هـا بکنیـم؟« 
دقـت کنیـد: »این ها«! یعنی شـما هر سـوالی 
بپرسـید یـا هـر درخواسـتی داشـته باشـید بـا 
دختـر  سَـنا،  می شـوید!  مواجـه  جـواب  ایـن 
مـن الان بـا 14 سـال سـن هنـوز در پایه اول 
اسـت، چـرا؟ چـون کسـی قبـول نمی کند که 
اگـر کودکـی در قسـمتی از درس ضعیف بود، 
او را بـه پایـه بعـدی بفرسـتیم و در کنـارش 
درس هایـی کـه ضعیـف بـوده را تکـرار کنیم. 
مگـر آن هـا چند کتـاب را یـاد می گیرند؟ سـه 
کتـاب بیشـتر نیسـت! می تـوان بـا مسـاعدت 

اصولـی زمـان ایـن پایه هـا را کاهـش داد.
پرسـش اینجاسـت که مسـئولان مربوطه چرا 
چنیـن دیدگاه و برخوردی نسـبت به این قشـر 
از کـودکان دارنـد؟ مهـدی قاسـمی پور، رئیس 

اداره آمـوزش و پـرورش اسـتثنائی بـا توضیح 
بطـور  دانش آمـوزان  ایـن  از  برخـی  اینکـه 
تربیت پذیـر  بلکـه  نیسـتند،  آموزش پذیـر  کل 
هسـتند، بیان می کنـد: »در مدارس اسـتثنائی، 
کرده ایـم  تمرکـز  مهارت هـا  روی  بیشـتر 
ریاضیـات. خیلـی  یـا  نوشـتن  و  تـا خوانـدن 
یـا  پارالمپیـک  قهرمـان  بچه هـا  همیـن  از 
مشـغول بـه کار در کارگاه هـا هسـتند. اگـر به 
آن هـا ناتوانـی القـا می شـد آن هـا چطـور بـه 
ایـن درجـات رسـیده اند؟ امـا در صورتـی کـه 
چنیـن اتفاقـی افتاده باشـد من نه تنهـا از این 
خانـواده، بلکـه از تمام خانواده هایـی که چنین 
مشـکلی را حـس کرده انـد خواهـش می کنـم 
مسـئله را بـه خـود مـن اطـلاع دهنـد تـا من 

کنم«. پیگیـری  شـخصا 
حـال  در  نفـر  هـزار   3 رضـوی  »درخراسـان 
خدمت رسـانی بـه کودکان اسـتثنایی هسـتند، 
مطمئنـاً بسـیاری از آن هـا بـا ایـن کـودکان 
ماننـد فرزنـد خودشـان برخـورد می کننـد، امـا 
ممکـن اسـت در ایـن میـان چنیـن حرفی زده 
شـده باشـد؛ بنابرایـن نیاز اسـت تـا خانواده ها 
مـا  بـه  اتفاقـی  چنیـن  وقـوع  صـورت  در 
اطلاع رسـانی کننـد. در حـال حاضـر شـورای 
شـهر و شـهرداری مشـهد بالـغ بـر 2 میلیـارد 
تومـان از هزینـه رفت وآمـد ایـن دانش آموزان 
را تقبـل کـرده  اسـت تا کمکـی بـه خانواده ها 
باشـد. سـازمان آمـوزش و پـرورش اسـتثنایی 
تومـان هزینـه  میلیـارد  بـر 1  بالـغ  در سـال 
پرداخـت  کـودکان  ایـن  بـرای  توان بخشـی 
می کنـد. اگـر اعتقادی بـر رسـیدگی خاص به 
نیازمنـدانِ ویژه وجود نداشـت آیا ایـن اتفاقات 

می افتـاد؟ 
چگونه با کودک سندروم داون برخورد 

کنیم؟
سـختی  بسـیار  لحظـه  می گویـد:  سـنا  پـدر 
دچـار  کـودک شـما  می گوینـد  وقتـی  اسـت 
سـندروم داون اسـت، امـا وقتـی ایـن شـرایط 
بـه وجـود آمـد دیگـر نمی تـوان تغییـرش داد. 
مـا بـه این نتیجـه رسـیدیم وقتی مـن فرزندم 
خـاص اسـت کاری نمی توانم بکنم جـز اینکه 
رفتـار خـودم را بـا شـرایط او وفق دهـم. یکی 
عادی سـازی  ایـن  قسـمت های  مهم تریـن  از 

رفتـار بـا این کـودکان اسـت. یعنی نـوع رفتار 
دیگـران با فرزند شـما که دچار سـندروم داون 
اسـت، ارتباط مسـتقیمی دارد با رفتـار خودتان 
بـا کودکتـان. بـه عبارتـی اگـر شـما کـودک 
خـود را تکریـم کنید، دیگران هـم او را تکریم 
خواهنـد کـرد. مثـلا مـا بـه سَـنا می گوییـم 
دعای سـفره بخوانـد، با اینکه ممکن اسـت او 
هیـچ گاه معنـی دعای سـفره را متوجه نشـود، 
امـا تـا وقتـی او ایـن دعـا را نخوانـده کسـی 
دسـت بـه غـذا نمی زنـد. ایـن نوعـی تکریـم 

اسـت. کردن 
اهمیـت  از خانـواده  برخـی  متاسـفانه هنـوز   
بـا مـن  بسـیاری  نکرده انـد.  را درک  تکریـم 
تمـاس می گیرنـد کـه یـک کـودک سـندروم 
داون بـه دنیـا آورده ایـم، او را کجـا بگذاریـم؟ 
آن هـا  بـه  بگذاریـم؟«  »کجـا  کنیـد!  دقـت 
عطـا  نعمتـی  شـما  بـه  خداونـد  می گویـم 
می دانـم  چـه؟  یعنـی  بگذاریـم  کجـا  کـرده، 
سـخت اسـت، بـه عنـوان یـک پـدر می گویم 
نگهـداری از کـودکان سـندروم داون واقعاً کار 
مشـکلی اسـت، امـا بایـد از دیـد موهبـت بـه 

آن نـگاه کنیـم.
خانواده ها می ترسند که کودک ما به 

فرزندشان آسیب بزند
مـادر سَـنا هـم در خصـوص رفتـار دیگـران با 
فرزنـدش می گویـد: وقتـی سَـنا را بـرای بازی 
بـه پـارک می بریـم رفتار دیگـر بچه ها بسـیار 
خـوب و متین اسـت، حتـی وقتی قایم باشـک 
بـازی می کننـد بخاطر سَـنا آرام تر می شـمارند 
تـا او هـم فرصـت قایـم شـدن را پیـدا کنـد، 
امـا امـان از وقتـی کـه پـای خانواده ها وسـط 
کشـیده  شـود. آن هـا نگرانند که کـودک ما به 
فرزندشـان آسـیب بزنـد! حتـی وقتـی یکی از 
خانواده هـا کـودک سـندروم داونـی خـود را به 
پیش دبسـتانی عـادی فرسـتاده بـود بـه آن ها 
پذیـرش  را  شـما  بچـه   وقتـی  »از  گفته انـد: 
کردیـم والدین شـش کودک، مهد فرزندشـان 

را عـوض کرده انـد«! 
چـرا هیـچ  فرهنگ سـازی در این مورد شـکل 
کودکـش  بـه  کسـی  کمتـر  چـرا  نگرفتـه؟ 
سـندروم  افـراد  بـا  کـه  می دهـد  آمـوزش 
داون درسـت رفتـار کنـد؟ ایـن کـودکان مثل 
بقیـه دارای احساسـات هسـتند، اگـر دیگـران 
خوشـحال  هـم  آن هـا  می شـوند  خوشـحال 
می شـوند  ناراحـت  دیگـران  اگـر  می شـوند، 

می شـوند.... ناراحـت  هـم  آن هـا 
برگزاری مسابقه بستکبال بین سندروم 

داونی ها و بچه های عادی
ابراهیمـی، پـدر سـنا توضیـح می دهـد کـه 
حتـی در سیسـتم آموزش و پـرورش عادی 
هـم بـه دانش آمـوزان مسـئولیت اجتماعی 
آمـوزش داده نمی شـود: درواقـع یعنـی بـه 
بـا  همـراه  رفتـاری  عـادی،   دانش آمـوزان 
محبـت در صـورت برخـورد با افـراد خاص 
آمـوزش داده نمی شـود. چنـد وقـت پیـش 
مدرسـه خواسـتم  یـک  بسـتکبال  تیـم  از 
بیایـد و بـا بچه هـای انجمـن مـا مسـابقه 
دهنـد، اما قبـل از مسـابقه به آن هـا گفتم: 
»ببینیـد شـما اینجایید کـه مسـابقه دهید، 
امـا اجـازه دهیـد آن هـا برنده شـوند. شـما 
اینجاییـد تـا مـزه شـیرین پیـروزی را بـه 

نوعـی  خـودش  ایـن  بچشـانید.«  آن هـا 
آمـوزش مسـئولیت اجتماعـی اسـت. اگـر 
ایـن حرف هـا از قبـل بـه آن هـا آمـوزش 
داده شـده بـود نیـازی بـه اینکـه مـن بـه 
آن هـا آمـوزش دهـم نبـود. شـاید والدیـن 
آن دانش آمـوزان راضـی بـه ایـن مسـابقه 
نبودنـد، امـا بچه ها خودشـان خواسـتند که 

بیوفتد.  اتفـاق  ایـن 
از صحبت نکردن تا آشپزی و خیاطی

محسـن فرغانـی، پدر النازِ 24 سـاله اسـت. او 
از النـاز و اشـتیاقش بـه کار کـردن می گویـد: 
النـاز اوایـل فقـط چنـد کلمـه حـرف مـی زد، 
نهایتـاً بابـا یـا مامان، اما مـا خودمـان در خانه 
خیلـی بـا او کار کردیـم. حتـی اگـر اشـکش 
کـه  می کردیـم  اصـرار  هـم  بـاز  می آمـد  در 
حـرف بزنـد. خـدا را شـکر الان هـم می تواند 
بـه خوبـی صحبـت کند و هـم کتـاب بخواند. 
الان دیپلـم دارد و در یک آموزشـگاه آشـپزی 
فعالیت هـای  در  النـاز  می کنـد.  خیاطـی  و 
هنـری هـم اسـتعداد زیـادی دارد و در گـروه 
آواز و نمایـش فعالیـت می کنـد. متاسـفانه در 
حـال حاضـر بخاطر کرونـا این مراکـز تعطیل 
هسـتند، الناز خیلـی دلتنگ اسـت و می خواهد 
هرچـه زودتـر ایـن مرکـز بـاز شـود و دوبـاره 
مشـغول به کار شـود. باید بدانیم کـه کودکان 
دارای سـندروم داون، یـاد می گیرنـد، اما کمی 
دیرتـر، بایـد حوصلـه بـه خـرج داد و صبـوری 

. د کر
دو سـازمان مهـم و مرتبـط بـا ایـن دسـته از 
افراد آموزش و پرورش اسـتثنایی و بهزیسـتی 
فراهـم  اصلـی  متولیـان  از  بهزیسـتی  اسـت. 
ایـن  بـرای  زندگـی  مناسـب  کـردن شـرایط 
قشـر از افـراد اسـت. امـا بهزیسـتی تاکنـون 
چـه اقدامـی در راسـتای بهبـود زندگـی ایـن 
افـراد یـا حمایت هـای لازم از خانـواده آن هـا 
داشـته اسـت؟ افـراد دچـار سـندروم داون بـا 
روبـه رو  قلبـی  بیمـاری  چـون  بیماری هایـی 
بـرای  گزافـی  هزینه هـای  بایـد  و  هسـتند 
درمـان آن بپردازنـد، امـا واقعـا بـه جـز تعـداد 
اندکـی از خانواده هایـی که توانایـی مالی برای 
پیگیری بیمـاری و وضعیت کودکانشـان دارند 
سـایر خانواده هـا چگونـه از پـسِ هزینه هـای 
روانپزشـک، گفتار درمـان، هزینه هـای درمان 
بیمـاری  قلبـی و ... کـودکان سـندروم داونـی 

برمی آینـد؟ خـود 
فیـروزی،  مسـعود   
امـور  معـاون 
اداره  توان بخشـی 
کل بهزیسـتی اسـتان 
در رابطـه بـا اقدامـات 
مطـرح  سـازمان  ایـن 

توان بخشـی  مرکـز  اسـتان23  »در  می کنـد: 
زیر 14 سـال و بالای 14 سـال وجود دارد که 
کـودکان دارای سـندروم داون بـا پروتکل های 
خـاص در این مراکز تحت پوشـش هسـتند«. 
قانـون  اسـاس  »بـر  می دهـد:  توضیـح  وی 
جامـع حمایـت از حقـوق افـراد دارای معلولیت 
کـه در سـال 97 ابـلاغ شـد، اسـتفاده افـراد 
سـامانه های  از  شـدید  معلولیت هـای  دارای 
حمل ونقـل ریلـی و اتوبوس رانی درون شـهری 
از  افـراد  ایـن  اسـتفاده  و  رایـگان  عمومـی 
و  هوایـی  ریلـی،  برون شـهری  سـامانه های 
دریایـی دولتـی و عمومـی نیم بهـاء اسـت. بـر 
همین اسـاس بـا پیگیری هایی صـورت گرفته 
دارای  افـراد  بـرای  رایـگان  بودجـه دو سـفر 
معلولیـت شـدید و نیمـه شـدید در نظـر گرفته 

است«. شـده 

قهرمانی: همیشه به مهتاب 
گفته ام نیاز است سواد یاد بگیری 
تا بتوانی در آینده از پس خودت 
بربیایی، سواد را یاد بگیر تا اگر 
زمانی من نبودم بتوانی برای 
خودت کتاب بخوانی، تا بتوانی 
مانند بقیه از اینترنت استفاده 
کنی

قاسمی پور: 
برخی از این 
دانش آموزان 
بطور کل 

آموزش پذیر نیستند، بلکه 
تربیت پذیر هستند. در مدارس 
استثنائی، بیشتر روی مهارت ها 
تمرکز کرده ایم تا خواندن و 

نوشتن یا ریاضیات

مادر سنا: وقتی سَنا را 
برای بازی به پارک می بریم 
رفتار دیگر بچه ها بسیار خوب 
و متین است، حتی وقتی 
قایم باشک بازی می کنند 
بخاطر سَنا آرام تر می شمارند 
تا او هم فرصت قایم شدن را 
پیدا کند، اما امان از وقتی که 
پای خانواده ها وسط کشیده 
 شود. آن ها نگرانند که کودک 
ما به فرزندشان آسیب بزند!
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آیین رونمایی از طرح » باشگاه کتابخوانان 
عاشورایی « برگزار شد 

بــه گــزارش روزنامه»صبــح امروز« و بــه نقل از 
روابــط عمومــی اداره کل کتابخانه هــای عمومی 
خراسان رضوی، به همت حســینیه کتاب اداره کل 
کتابخانه هــای عمومی خراســان رضوی و با حضور 
حجت الاســلام و المســلمین نصرالله پژمانفر، رئیس 
کمیسیون اصل 90 و نماینده مردم مشهد و کلات در 
مجلس شورای اسلامی ، حجت الاسلام و المسلمین 
دکتر محمدحسین حسین زاده بحرینی نماینده مردم 
مشــهد و کلات در مجلس شــورای اسلامی، دکتر 
بهروز محبی نجم آبادی و دکتر علی اصغر عنابستانی، 
نمایندگان مردم ســبزوار، جوین، جغتای، خوشاب و 
داورزن در مجلس شورای اسلامی، آیین رونمایی از 
پوستر و طرح »باشگاه کتابخوانان عاشورایی« برگزار 

شد .
مدیر کل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی در خصوص این باشگاه گفت: خوانش، معرفی 
و ترویج کتاب های عاشــورایی توسط تمامی گروه های ســنی از 11 محرم الحرام لغایت اربعین 

حسینی 1442 )ه ق( از مهمترین اقدامات این باشگاه خواهد بود .
وی افزود: کلیه علاقه مندان می توانند از طریق مبادی ارتباطی که به زودی اعلام خواهد شد، 

نسبت به عضویت در باشگاه اقدام نمایند.
کتابخانه های عمومی خراسان رضوی عزا خانه حسینی شدند

مدیرکل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی در این جلســه اذعان داشت: در سال جاری و 
در ایام محرم الحرام حســینی برنامه های بســیار فاخر و ویژه ای در ایام عزاداری سرور و سالار 

شهیدان انجام شد.
حجت الاســلام سبزیان ادامه دهد: برگزاری برنامه های فرهنگی با موضوع عزاداری حسینی در 

سرتاسر استان، کتابخانه های عمومی را به عزاخانه حسینی تبدیل کرد.
وی از برگزاری برنامه سقاخانه کتاب در گناباد، تکیه کتاب در سبزوار، شب شعر احلی من العسل 
در جوین، حســینیه کتاب در مشهد، رشتخوار و فریمان و سایه روشن عاشورا در تربت حیدریه 

در دهه اول محرم خبر داد.
ســبزیان ادامه داد: در اداره کل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی نیز حسینیه کتاب برای 
اولین بار در کشــور افتتاح و با اجرای برنامه محفل سلوک عاشورایی شامل سخنرانی، مداحی، 
شعرخوانی آیینی و معرفی کتاب در دهه اول محرم الحرام در فضای مجازی، گوشه ای از ارادت 

خود را به سید و سالار شهیدان ابا عبدالله الحسین ادا نمود.
وی از اجرای طرح یک اربعین کتاب با معرفی کتاب توسط کتابداران و طرح باشگاه کتابخوانان 
عاشورایی با معرفی کتاب توسط مردم خبر داده و افزود: اجرای این برنامه ها تا پایان ماه صفر 

ادامه خواهد داشت.
کتابخانه های عمومی یکی از فاخر ترین مجموعه های فرهنگی کشور هستند

 نماینده مردم مشــهد و کلات و رئیس کمیســیون اصل 90 در مجلس شورای اسلامی نیز در 
این مراسم نهاد کتابخانه های عمومی کشور را یکی از ارزشمندترین و فاخرترین مجموعه های 

فرهنگی کشور عنوان کرد.
 نصــرالله پژمانفر ادامه داد: تاثیر برنامه ها و فعالیت هــای فرهنگی کتابخانه های عمومی اثرات 

پایدار در حوزه معارف و دانش افزایی کشور دارد.
 وی ادامــه داد: اداره کل کتابخانه هــای عمومی خراســان رضوی نیز در همین راســتا و در 
ســال جاری و در ایام کرونایی، تهدید کرونا را به فرصت تبدیل کرده اســت و شــاید از معدود 
مجموعه های فرهنگی کشور بود که با نگاه مثبت برنامه هایی ارزشمند و تاثیرگذار در ایام شیوع 

ویروس کرونا انجام داد .
دسترس پذیری کتاب برای عموم مردم جهادی بزرگ است

پژمانفر با اشاره به نگاه مثبتی که نسبت به مجلس شورای اسلامی در دوره یازدهم وجود دارد، 
گفت: پیگیری و حل مشکلات نهاد کتابخانه های عمومی از وظایف نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی است.
باید دانشگاه کتاب ایجاد کنیم 

همچنین حجت الاســلام و المســلمین محمد حســین بحرینی بیان کرد: از حضور در محفل 
فرهنگی و اثرگذار در اداره کل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی خوشحال هستیم و این 

برنامه ها و فعالیت ها، نقطه شروع حرکت های فرهنگی بزرگ و تاثیرگذار است.
وی تاکید کرد: برنامه ای که امروز رونمایی شــد و آغاز فعالیت باشــگاه کتاب خوانان عاشورایی 
اســت، در واقع برنامه ای زمانبر است که به مناسبت ایام محرم آغاز شده و تاثیرات فرهنگی آن 

به مرور زمان نمایان خواهد شد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی یادآور شد: اصل این گونه حرکت های فرهنگی زمانبر است 

و اثرات فعالیت های فرهنگی قابل بازیابی و اندازه گیری نیست .
وی ادامه داد: تلاش در جهت ترویج فرهنگ مطالعه و کتابخوانی به هر میزان ارزشمند است و 

هرچه رسوخ آن در بین آحاد مردم بیشتر باشد، نتایج بیشتری خواهد داشت.
حجت الاســلام بحرینی ادامه داد: متاسفانه میزان مطالعه و کتابخوانی در کشور ما ارزشگذاری 

نمی شود و با ایجاد یک دانشگاه کتاب می توانبم این ارزش گذاری را عملی کنیم.
وی ادامه داد: در این دانشــگاه کتاب ،کتاب های خوب و مفید در فضای مجازی در دســترس 
عمــوم قرار گرفته و میزان مطالعه هر شــخص از کتاب های این دانشــگاه معیار ارزش گذاری 

خواهد بود.
حجت الاســلام و المسلمین محمد حسین بحرینی ایجاد این دانشگاه را با وجود تمام مشکلات 

ساختاری آن ممکن دانست.
ایجاد ویترین کتاب دغدغه رهبر معظم انقلاب است

نماینده مردم ســبزوار، جوین، جغتای و خوشاب در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه از 
تلاش و همت اداره کل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی در جهت ترویج فرهنگ مطالعه 
تقدیر کرد.علی اصغر عنابســتانی گفت: در یکی از جلساتی که خدمت مقام معظم رهبری بودیم 
ایشان عدم وجود ویترین کتاب به عنوان جایگاهی برای معرفی کتاب خوب و مفید را از دغدغه 

های خود عنوان کردند.
وی ادامه داد: اگر این ویترین کتاب ایجاد شــود، جامعه نسبت به کتابهای مفید حساس خواهد 
شد.عنابســتانی تلاش در جهت ایجاد فضایی جهت حســاس کردن جامعــه در جهت معرفی 
کتاب های خوب را تلاشــی ارزشمند عنوان کرد و گفت: ایجاد ارزشگذاری در اجتماع با مطالعه 

کتاب میسر خواهد بود.
وی مطالعه و کتابخوانی را یک هنجار مثبت و خوب در جامعه دانست که هر چه حساسیت مردم 

نسبت به آن بیشتر باشد شاهد اثر بخشی فرهنگی بیشتری در جامعه خواهیم بود.
عنابســتانی از فعالیت های کتابخانه های عمومی در راســتای عملیاتی شــدن فرمایشات رهبر 
انقلاب بویژه در ایام محرم الحرام حسینی تقدیر کرد.وی نگاه مجلس شورای اسلامی را نگاهی 
کاملا فرهنگی عنوان کرد و ادامه داد: به لطف خداوند در مجلس شــورای اســلامی با نگاهی 
مردمی و با اولویت تلاش در جهت پیشــبرد اهداف نظام مقدس جمهوری اســلامی در حوزه 

فرهنگی نیز از جایگاه نهاد کتابخانه های عمومی دفاع خواهم کرد.
انتظار عمومی حمایت مجلس از نهادهای فرهنگی است

نماینده ســبزوار، جغتای، جوین و خوشــاب در مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم گفت: 
در ابتدای سال جاری در پیام رهبر معظم انقلاب اقتصاد و فرهنگ در کنار یکدیگر قرار گرفت 
و این امر اهمیت توجه به مقوله فرهنگ را دوچندان کرده اســت .محبی ادامه داد: با تشــکیل 
مجلس یازدهم و انتظار به جایی که از این مجلس در حل مشکلات و پیگیری امور ایجاد شده 
اســت امیدواریم رســیدگی به معظلات نهاد کتابخانه های عمومی نیز بیش از پیش مورد توجه 
قرار گیرد.این نماینده مجلس یادآور شــد: مسئولیت اصلی کتابخانه های عمومی پاسداشت یار 
مهربان اســت و این بدان معنا است که کتاب هایی در ســطح جامعه معرفی و ترویج شوند که 
هم یار باشــند و هم مهربان باشــند و جامعه را نسبت به وحدت و هم افزایی و بالابردن ایمان 
و اعتقادات مردم کمک کنند و اگر این اتفاق انجام شــود ما به هدف متعالی خود در گســترش 
اهــداف انقلاب و حذف کتاب های ضاله رســیده ایم.محبی از ارتباط خود با مجموعه کتابداران 
و مســئولان کتابخانه های عمومی خبر داد و یادآور شــد: همواره یکی از دغدغه های کتابداران 
مشــکلات و معضلات موجود در مجموعه نهاد کتابخانه های عمومی کشور است که امیدواربم 

با پیگیری در مجلس این مشکلات و معضلات قانونی حل شود.

گزارش

بررسـی  کارگـروه  تصویـب  بـه  بنـا 
بدهـی  سـینما،  در  کرونـا  آسـیب های 
بـه  سـینماها  سـالن های   1398 سـال 
سـازمان  حمایـت  بـا  پخـش  دفاتـر 

می شـود. پرداخـت  سـینمایی 
و  امـروز«  روزنامه»صبـح  گـزارش  بـه 
سـازمان  عمومـی  روابـط  از  نقـل  بـه 
سـینمایی، پیـرو مصوبه جلسـه دوازدهم 
کارگـروه بررسـی آسـیب های کرونـا در 
سـینما مبنـی  بر تأییـد بدهی اکـران 98 
سـینماداران بدهـکار بـه دفاتـر پخـش، 
لیسـت کامـل بدهـی سـالن های سـینما 

بـا شـرح کامـل جزئیـات و بـه تفکیـک میـزان بدهـی بـه شـرکت های پخـش منتشـر شـد.
بنابرایـن گـزارش مبلـغ کل بدهـی سـالن های سـینما 163 میلیـارد و 860 میلـون ریال اسـت و سـازمان 
سـینمایی در راسـتای سیاسـت های حمایتـی خود در جبـران ضرر و زیان صنعت سـینما ناشـی از ویروس 

کرونـا، مجمـوع ایـن مبلـغ را در قالب حمایـت پرداخـت خواهد کرد.
آغـاز شـده  مـاه  از 10 شـهریور  تقاضـا و مـدارک  ارائـه  اعتبـاری هنـر جهـت  بـه صنـدوق  مراجعـه 
 و تـا 20 شـهریور مـاه ادامـه خواهـد داشـت و بنـا بـر اعـلام قبلـی ایـن زمـان قابـل تمدیـد نخواهـد

 بود.

رییس سازمان ســینمایی ابراز امیدواری 
کرد که مسئولان جشنواره های سینمایی 
از برگزاری آنلاین این رویدادها ســربلند 

بیرون بیایند.
بــه گزارش روزنامه»صبــح امروز« و به 
نقــل از خبرگــزاری صبا، پــس از آنکه 
اعلام شــد به دلیل شیوع ویروس کرونا 
اکثر جشنواره های ســینمایی به صورت 
غیرحضوری و آنلاین برگزار خواهد شد، 
رییس سازمان سینمایی  انتظامی  حسین 
هــم به در صفحه شــخصی خود به این 

موضوع واکنش نشان داد.
انتظامی در این باره نوشت:  »سینما منفعل نیست. لذا انتظار از مسئولان جشنواره های امسال سازمان 
سینمایی، ابتکار عمل در زیست کرونایی است: بهره برداری حداکثری از امکان آنلاین در هر بخش 
)رقابت، نمایش، آموزش، بازار(، گســترش مخاطب، کاهش هزینه  و رفتار اقتضایی و غیرشابلونی. 

امیدوارم سربلند بیرون بیایند«.
برگزاری آنلاین جشنواره های سینمایی در سال جاری یکی از مهم ترین چالش های سال های اخیر 
سینماست که باید دید آیا تمامی زیرساخت ها و تمهیدات مدیران باعث خواهد شد که تجربه موفقی 

از این شکل برگزاری در کشورمان رقم بخورد یا خیر.
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آغاز سال تحصیلی در میان موجی از نگرانی ها؛

مین های خاموش کلاس درس
مراکــز  روزهــا  ایــن 

ی
غر

اص
از 

مهن
گار

برن
خ

بهداشتی درمانی مملو 
از مراجعه کننده است 
و تا کنون هر بار که 
بیــرون  خانــه  از 
می رفتیم تنها دغدغه مان 
این بود که ماسک بزنیم 
و اســپری ضدعفونــی 
کننده به همراه داشــته 
باشــیم و عده ای حتی با 
وســواس بیشتر، شیلد و 
دستکش نیز به همراه داشتند. چشممان به 
دیدن بزرگســالانی که در خیابان ها، برای 
حفــظ پروتکل هــای بهداشــتی تــلاش 

می کردند، عادت کرده بود.
اما امروز صبح شرایط در خیابان ها به گونه 
دیگــری بود و در کنار عبــور و مرور افراد 
عادی، مادرانی نگران، مستاصل و بلاتکلیف 
را می دیدیــم کــه به اجبار تــن به حضور 
فرزندشان در مدرسه داده بودند. آغاز سال 
از  متفاوت تر  بسیار  1400ـ1399  تحصیلی 
سال های گذشــته اتفاق افتاد و اولین نکته 
تفاوت بازگشــایی دو هفته زودتر از موعد 
هرســاله مدارس بود. اما تفاوت اصلی سال 
تحصیلی جدید با سال های گذشته، ماجرای 
کرونا اســت و از سال گذشته که سر و کله 
بیماری کووید 19 به کشــور باز شد، همه 
چیز تحت تأثیــر قرار گرفت و در این بین، 
ســیر تحصیل نیز از این تأثیر بی بهره نبود. 
به همیــن جهت از همان زمــان مدارس 
کشور تعطیل شد و به سرعت آموزش های 
تلویزیونی، جای آن را گرفت اما یک طرفه 
بودن این آموزش ها موجب شد معلمان به 
صورت خودجوش به سراغ آموزش مجاری 
بروند و این اتفاق و ابتکار آموزشی، اقدامی 
برای راه اندازی شــبکه شاد شد. تا پیش از 
این برای اغلب خانواده ها اصلا کار آســانی 
نبود که گوشی های موبایل و فضای درهم 
و برهم اینترنــت را در اختیار کودکان قرار 
دهند تا مجازی درس بخوانند، مجازی سر 
کلاس بنشــینند و مجازی امتحان دهند و 

با دنیای گســترده الکترونیکــی و اینترنتی 
ســاعت ها زمان بگذرانند کــه البته ما در 
زمان خود مفصلا به آسیب شناسی این نوع 
آموزش و همچنین فرهنگ استفاده صحیح 

از فضای مجازی پرداختیم. 
حالا نیز پس از گذشت مدت زمان کمی در 
حالی که هنوز از پس فرهنگ سازی صحیح 
برای زندگــی کودکان در جامعه مجازی بر 
نیامده ایــم، باید به کودکانی که زندگی آنها 
جز در بازی و نهایتــا انجام تکالیف روزانه 
خلاصه نشده است، بیاموزیم وقتی که روی 
نیمکت مدرسه می نشینند مراقب باشند که 
به میز و نیمکت دســت نزنند. مدادشان را 
به هم قرض ندهند. زنگ تفریح دنبال هم 

ندوند و ساعت های طولانی ماسک بزنند.
زندگی در بحران را به فرزندانمان 

بیاموزیم
بچه هایی که تا پیــش از این، زنگ تفری 
روی پله و نیمکت حیاط مدرسه می نشستند 
و سرشــان را در گوش هم می کردند و پچ 
پــچ کنان با هم حرف می زدند، حالا باید از 
فاصله یک متری به هم نزدیک نشــوند و 
حتی چاشتشان را با هم تقسیم نکنند. چطور 
به آن ها بفهمانیم که پیش از دســت زدن 
بــه هر چیزی، بایــد آن را ضدعفونی کنند 
و یا مدام دســت های خود را بشــویند و به 

صورتشان نزدیک نکنند.
حالا باید به جای تحصیل مجازی در دوران 
شــیوع بیماری، زندگی در دنیای واقعی را 
بــا وجود تمام بی رحمی هــا و فضای بیمار 
جامعه به آنها آمــوزش دهیم که البته این 
هم به فرهنگ ســازی مناسب برای حضور 
در جامعه بــاز می گردد. در این میان، بدون 
تردید نهاد اول آموزشی هر کودکی خانواده 
اســت که باید الگوی رفتاری مناسبی را از 
خود بروز دهد، اما بی شــک این موضوع نه 
آسان اســت و نه در مدت زمان کوتاهی به 

صورت صددرصدی فراهم می شود.
اینکه چگونه می تــوان فرهنگ حضور در 
مدارس و جامعه را بــه دانش آموزان غالبا 
کم سن و سال آموخت، روش های مختلفی 

وجود دارد که در ارتبــاط با این موضوع و 
همچنیــن این ســوال که آیا کــودکان ما 
آمادگی حضــور در جامعه با مین های خفته 
کرونا را دارند یا نه و اینکه چگونه می توان 
به فرهنگ ســازی صحیح بــه جهت حفظ 
پروتکل ها توســط کودکان، علی الخصوص 
سن پائینترها پرداخت، با یکی از فعالین این 

حوزه به گفتگو نشستیم.
نباید کودکان را با ترس هایشان تنها 

بگذاریم
دکتــر محمــد مهرآیین، جامعه شــناس و 
فعال اجتماعی در حــوزه کودک بیان کرد: 
برخلاف بــاور عمومی و حتــی تحقیقات 
علمــی اولیه در روزهای نخســت شــیوع 

ویــروس کرونا، در مــوج دوم این بیماری 
کودکان و حتی نوزادان نیز در معرض ابتلا 
قــرار گرفته اند و این موضــوع بیش از هر 
چیزی التهاب را به خانواده در شرایط کنونی 
تزریق می کند و آنها را در دوراهی ســخت 
انتخاب تحصیل کــودکان قرار می دهد که 
البته با توجه به آینــده نامعلوم این بیماری 
نمی توان سال تحصیلی را به کلی به تعویق 

انداخت. به همین جهت نیاز است کودکان 
نیز همچون بزرگســالان از ماسک استفاده 
کرده و آموزش ببینند و پروتکل ها را به نحو 
مطلوب به انجام برســانند و از خودشان در 
مقابل این ویروس هزار چهره مراقبت کنند.
این جامعه شــناس می افزاید: بی شک اغلب 
کودکان کم ســن و سال و علی الخصوص 
دوره ابتدایــی، یا ناآگاه هســتند و وخامت 
موضــوع را درک نمی کنند و اشــتیاق به 
حضــور در مــدارس و همبازی شــدن با 
هم ســن و سالانشــان را دارند و یا آگاه، 
اما ترسیده هســتند. نکته حائز اهمیت که 
ممکن اســت خانواده از آن غافل شود این 
اســت که نباید کودکان را از ویروس کرونا 
ترســاند. اجازه ندهید که کودک شــما با 
هیجانــات منفی و ترس هایش تنها بماند و 
به آن ها فرصت دهید تا احساســات خود را 
بیان کنند و شنونده خوبی برای آن ها باشید 
و فرهنگ ســازی برای حضــور در جامعه 
بی شــک از میان همین گفتگوهای والدین 

با کودکان شکل می گیرد.
کودکان آیینه رفتاری والدین هستند

وی ادامه می دهد: کرونا را نباید از کودکان 
مخفــی کرد. بایــد با آن ها در مــورد این 
ویروس صحبت کرد و به آن ها تمام موارد 
بهداشــتی مانند نحوه شســتن دســت ها، 
ماســک زدن و موارد پیشگیری را آموزش 
داد. نقش والدین برای فرزندشان در رعایت 
همه موارد به عنوان الگو بسیار حائز اهمیت 
اســت و همانطــور که بارها مطرح شــده 
است، کودکان آئینه رفتاری والدین هستند. 
استفاده از ماســک برای بزرگسالان گرچه 
ساده به نظر می رسد، اما برای کودکان این 
موضوع می تواند ســخت و حتی ترســناک 
باشد. بنابراین باید شرایط را به نحوی آماده 
کــرد که آنها با رغبت، موارد بهداشــتی را 
رعایت کنند. به طور نمونه متناسب با روحیه 
برای آن ها  کودک ماســک های رنگارنگ 
تهیه شــود و یا از پارچه هایــی که تصاویر 
شــخصیت های کارتونی دارد استفاده شود 
چرا که ماســک های جراحی برای کودکان 

ممکن است ترسناک به نظر برسند.
مهرآیین با اشــاره به اینکه کودکان معمولا 
شــنونده های خوبــی هســتند و حافظــه 
قوی دارند، تاکید می کنــد: با تکرار نکات 
کلیدی مانند تاکید بر شســتن دســت ها و 
عدم لمس صــورت در مدت زمان کوتاهی 
می شــود به نتیجه مطلوبی دست یافت. اما 
برای بازگشــایی مدارس به چیزی بیشتر از 
فرهنگ سازی نیاز داریم و دولت و آموزش 
و پرورش باید بتوانند زیرساخت های لازم را 
فراهم کنند تا آمار مبتلایان کودک افزوده 
نشود و ناخواسته بار غم بر دوش خانواده ها 

گذاشته نشود.
زیرساخت های لازم را داریم؟

در ایــن روزها والدیــن، خانواده ها و حتی 
مدرســین مدارس نگرانند. اما این موضوع 
که بازگشــایی مدارس در شــرایط کنونی 
صحیح است یا خیر را باید به ستاد مقابله با 
کرونا واگذار کرد. کمترین کاری که در این 
ســال تحصیلی برای جلوگیری از افزایش 
تعــدا مبتلایــان می توان به انجام رســاند 
آموزش صحیح فاصله گــذاری اجتماعی و 
رعایت همه جانبه پروتکل های بهداشــتی 
بــه محصلین نوپا اســت. چراکــه رعایت 
باعث می شود که  بهداشــتی  پروتکل های 
ناقلان خاموش کرونا ویروس که علائمی 
از بیمــاری در آنان مشــاهده نمی شــود، 
ویــروس را به افراد دیگر انتقال ندهند و در 
این میان بی شک کودکان نیز ناقلان بدون 

علامت هستند.
اما نکته کلیدی و ســوال اینجاست که آیا 
از پس این فرهنگ ســازی بر خواهیم آمد 
یا خیر؟ آیا زیرســاختای لازم برای مواجه 
بــا این نوع زندگــی را داریم یا فقط در حد 
شــعار باقی می ماند؟ چطور می توان بدون 
تلفات ذهــن کوچک و حســاس آنها را با 
شــرایط کنونی هم سو کرد و لبخندشان را 
با ماسک پوشــاند؟ آیا حواسشان هست که 
اگر از این فاصله گذاری اجتماعی دلشــان 
 گرفت بــا دســت اشک هایشــان را پاک

 نکنند؟

برای بازگشایی 
مدارس به چیزی بیشتر از 
فرهنگ سازی نیاز داریم و 
دولت و آموزش و پرورش 
باید بتوانند زیرساخت های 
لازم را فراهم کنند تا آمار 
مبتلایان کودک افزوده 
نشود و ناخواسته بار غم بر 
دوش خانواده ها گذاشته 

نشود

آقازاده رکورددار شبکه نمایش خانگی
درحالی که رکورد تماشــای هر قسمت ســریال در شبکه نمایش خانگی تا 
پیش از این در اختیار ســریال »همگناه« بود حالا »آقازاده« این رکورد را از 

آن خود کرده است.
به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از شــما نیوز، در آســتانه انتشار 
قسمت یازده ســریال آقازاده، اپیزود قبلی این سریال با بیش از 60 میلیون 
دقیقه بازدید رکورد تماشــای هر قسمت از سریال در شبکه نمایش خانگی 

را شکست. 
این قســمت از ســریال آقازاده که در قالب یک اپیــزود 100 دقیقه ای در 
روز جمعه 31 مرداد ماه منتشــر شــد، با گذشت ســیزده روز از انتشار عدد 
60 میلیــون و 172 هــزار و 49 دقیقه تماشــا را تنها بــر روی یک پلتفرم 
)فیلیمو( را به ثبت رســاند که رکوردی برای هر قسمت سریال در بین تمام 
ســریال های شــبکه نمایش خانگی محسوب می شــود. ثبت میزان بازدید 
بر اســاس دقیقه تماشا از مهمترین معیارهای ســنجش مخاطب در شبکه 

نمایش خانگی اســت که با میزبانی ســرویس های وی اودی از سریال ها و 
 فراهم کردن بســتر پخش، این معیار بیش از پیــش مورد توجه قرار گرفته

 است.
آقازاده پیش از این نیز با گذشت چهار روز از انتشار قسمت اولش، رکورد 25 
میلیونی دقیقه تماشــا را ثبت کرده بود که پس از تنها نزدیک به دو ماه در 
آستانه قسمت یازدهم این عدد به حدود 59 میلیون دقیقه تماشا رسیده که با 
اختلاف بالاترین میزان دقیقه تماشــای قسمت اول در بین کل سریال های 

شبکه نمایش خانگی است.
بررســی رفتار تماشای مخاطبان سریال آقازاده در سامانه نمایش درخواستی 
فیلیمو نشــان می دهد که با گذشــت 10 قســمت، همچنان میزان بازدید 

اپیزودهای ابتدایی در حال رشد است.
قسمت یازدهم این سریال روز جمعه 14 شهریور در سرویس های وی اودی 

و شبکه نمایش خانگی پخش شد.
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برگزاری آزمون غیر حضوری ضمن خدمت 
تمدید پروانه بهره برداری تاکسیرانان

بر  مدیرعامــل ســازمان مدیریت و نظــارت 
تاکسیرانی شهرداری مشهد از برگزاری آزمون 
ضمن خدمت تاکســیرانان جهــت تمدید و یا 

صدور پروانه فعالیت تاکسیرانان خبرداد.
 احمد محبی با بیــان این مطلب، اظهار کرد: به 
جهت حفظ سلامت تاکسیرانان، رعایت پروتکل 
های بهداشــتی و کاهش مراجعــات حضوری، 
آزمون ضمن خدمت تاکســیرانان جهت تمدید و 

صــدور پروانه بهره برداری از طریق پیام رســان داخلی گپ به صورت غیرحضوری برگزار می 
شــود.وی افزود: در همین راســتا تاکســیرانان می توانند با نصب پیام رسان گپ و مراجعه به 
کانال آموزش ضمن خدمت ســازمان به آدرس taxiranimashhad3 بعد از دریافت و مطالعه 
جزوه آموزشــی، همه روزه راس ساعت 10 صبح در این آزمون شرکت کنند.مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی شهرداری مشــهد تاکید کرد: همچنین تاکسیرانان می توانند 
ســوالات احتمالی خود را از طریق همین کانال با بخش ارتباط با مدیر آموزش در میان گذاشته 
و پاســخ سوالات خود را دریافت کنند.محبی خاطرنشان کرد: نتایج آزمون متقاضیان به صورت 
الکترونیک به شرکت کارگزار ارسال می شود و تاکسیرانان بعد از شرکت در آزمون می توانند از 
طریق شرکت کارگزار ادامه مراحل تمدید پراونه یا صدور پروانه بهره برداری خود را دنبال کنند.

بهسازی پیاده رو های مرکز محله نیاوران 
منطقه9

رئیــس اداره عمران ، حمــل و نقل و ترافیک 
منطقه ازعملیات اجرایی پروژه بهســازی پیاده 
روهــای محله نیــاوران ، خبــرداد. به گزارش 
روابط عمومی شهرداری منطقه 9 مشهد وحید 
طهماســبی رئیس اداره عمران ، حمل و نقل و 
ترافیک منطقه عنوان کرد: پروژه بهسازی پیاده 
روهــای محله نیاوران ، بــا هدف رفع اختلاف 
ارتفاع های زیاد در پیاده روها و مناســب سازی 

آن با توجه به توپوگرافی محدوده، پیشنهاد گردید که با برگزاری جلسات با شورای اجتماعی 
محله و نظرسنجی از اهالی محدوده، به تصویب و اعتبار آن به منطقه تخصیص داده شد .از 
اولویت های اصلی انجام این پروژه بهسازی پیاده روها در محدوده های آموزشی ، تجاری و 
مسجد محله بوده که تردد عابرین را تسهیل بخشد . وی افزود: این پروژه با اعتبار 4 میلیارد 

ریال و در مساحت 2100 مترمربع تا پایان آبان ماه به بهره برداری خواهد رسید .

تقدیر از شهرداری مشهد در حوزه جهادگران 
سلامت

در گردهمایی سالانه ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان خراسان رضوی، از شهرداری 
مشهد در حوزه جهادگران سلامت تقدیر شد.

 طی مراســمی و در گردهمایی سالانه ســتاد امر به معروف و نهی از منکر استان خراسان 
رضوی که با حضور سردار افراسیابی دبیر ستاد استان تشکیل شد، از شهرداری مشهد و چند 
دستگاه برتر در حوزه ترویج و احیا امر به معروف و نهی از منکر و فعالیت های موثر در جهاد 

سلامت در ایام شیوع کرونا تجلیل و قدردانی شد.
در این مراسم لوح تقدیر و تندیس جهادگران سلامت شهرداری به نمایندگی به سید مجتبی 

منتظری دبیر شورای امر به معروف ونهی ازمنکر اهدا شد.

سرعت اجرای پروژه های عمرانی در مشهد 
افزایش یافته است 

رئیس کمیســیون عمران، حمل و 
نقل و ترافیک شورای شهر مشهد 
در خصوص نحوه اجرای پروژه های 
عمرانــی در این شــهر گفت: در 
زمان بنــدی پروژه های عمرانی به 
ادبیات جدیدی در مشهد رسیده ایم 
که ملاک های ارزیابی را تغییر داده 
و سرعت اجرای پروژه های عمرانی 
نســبت به آنچه عادت و کلیشــه 
مشهد بوده بسیار بیشتر شده است.
امروز سیدمسعود  گزارش صبح  به 
ریاضی در جریــان بازدید از روند 

اجرای پروژه های عمرانی سطح شهر گفت: درحال حاضر تمام پروژه های عمرانی شهرداری 
به طور نســبی ازآنچه درگذشته اتفاق افتاده جلوتر است هرچند که نسبت به تاریخ های وعده 
داده شــده برای بهره برداری از پروژه ها کماکان تأخیر وجود داشته و تلاش برای جبران این 
تأخیــر ادامه دارد. البتــه باید اذعان کرد تاکنون نیز کار بزرگی در اجرای ســریع و باکیفیت 
پروژه ها انجام شده به ویژه که پروژه ها باکیفیت در حال پیشروی است و هرکدام به نوبه خود 
پروژه های دســته اولی به شــمار می روند.وی ادامه داد: پروژه چهار سطحی میدان آزادگان 
ازنظر تکنولوژی و کارآمدی، پروژه برجســته ای به شــمار می رود و با توجه به شــرایط چند 
وقت اخیر و گرفتاری های مربوط به بیماری کرونا، این پروژه پیشرفت نسبتاً مناسبی را ثبت 
کرده اســت. ازایــن رو امیدواریم که بخش قابل ملاحظه ای از این پروژه در دهه فجر ســال 
جاری به بهره برداری برســد.به گفته ریاضی، اســتفاده از روش های نوین علمی و مهندسی 
در پروژه های در حال اجرا در مشــهد از ویژگی های بارز آن هاســت کــه علاوه برافزایش 
شــاخص کیفیت برافزایش سرعت اجرای پروژه ها تأثیر مثبت گذاشته است ازجمله در پروژه 
زیرگذر دوربرگردان بلوار شهید برونسی که کمک مهمی به حل معضل ترافیک انتهای بلوار 
وکیل آباد خواهدکرد. پروژه تقاطع غیرهمســطح مصلی نیز با پیشرفت مناسبی در حال انجام 
بــوده و امیدواری زیادی وجود دارد تا پیش از نوروز آینــده در اختیار زائران و مجاوران امام 
رضا علیه الســلام قرار بگیرد.وی اضافه کرد: پروژه اتصال خیابان کوشش به خیابان خلج نیز 
برای گره گشایی از ترافیک منطقه سیدی و دسترسی آسان به تفرجگاه هفتحوض در مراحل 
پایانی اجرا به سر می برد.رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک شورای شهر مشهد 
یادآور شد: پروژه های در حال اجرا هرچند ممکن است با انتقادهایی روبه رو باشند اما باهدف 
تسهیل جریان ترافیکی در شهر طراحی و اجراشده و مورد تصویب شورای شهر قرارگرفته لذا 
باید تمام تلاش خود را به کار ببندیم پروژه ها با بهترین کیفیت و کوتاه ترین زمان تکمیل شده 
و به شبکه حمل ونقل شــهری اضافه شود.وی در باب اولویت های کاری کمیسیون در سال 
چهارم فعالیت خود گفت: باید تلاش کنیم شهر مکان مناسبی برای زندگی باشد و پروژه ها را 
باید تا حد ممکن شهروندمدار و انسان محور تعریف کرد. در فرصت کوتاه باقیمانده از فعالیت 
شورا باید بر موضوع پیاده مداری در شهر مشهد جدیت بیشتری به خرج داد چراکه از این نظر 
مشــهد دارای کمبود و جریان پیاده در مشهد منقطع شــده است. ازنظر بنده این موضوع بر 
نهضت آســفالت اولویت دارد.ریاضی همچنین گفت: هوشمندسازی حمل ونقل و پروژه های 
عمرانی مورد مهم دیگری اســت که به ویژه در حمل و نقل عمومی باید جدی گرفته شــده 
و به طرح  و ایده ای مناســبی برســیم. اولویت سوم کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک 
شورای پنجم در سال پایانی فعالیت خود هوای پاک و تأمین شرایط ایجاد این نعمت است. 

خبر

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد از اعمال قانون خودروهای 
متخلف در تقاطع بولوار خادم الشریعه و بزرگراه آزادی به صورت هوشمند خبر داد.

به گزارش صبح امروز ، هادی عطارزاده طوسی با بیان این مطلب، اظهار کرد: پیرو 
هماهنگی به عمل آمده با پلیس راهور، از این پس در تقاطع بولوار خادم الشــریعه 
و بزرگراه آزادی برداشــت تخلف توسط دوربین های نظارتی انجام و توسط پلیس 

راهنمایی رانندگی اعمال قانون خواهد شد.
وی افزود: در صورت بروز تخلف در این مسیر، نظیر پارک دوبل، پارک در ایستگاه 
اتوبوس و تاکســی و پارک در محل غیر مجاز، با اســتفاده از دوربین نظارتی پلاک 

خودروی متخلف، ثبت و جریمه خواهد شد.
مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد بیان کرد: این اقدام در راستای روان سازی ترافیکی و پیشگیری 

از بروز تصادفات انجام می شود.

شهردارمشــهد با تاکید بر عزم مدیریت شــهری در بازآفرینی بافت های فرسوده 
و محــلات هدف گفت: بازآفرینی و احیا محله تاریخی سرشــور و حفظ خانه های 
تاریخی این محل در چهارچوب پروژه حرم شهر از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
 بــه گزارش صبح امروز محمد رضا کلائی  در بازدید از دفتر تســهیل گری محله 
تاریخی سرشــور که با حضورشهردار منطقه هشــت، مدیرعامل سازمان بازآفرینی 
شــهری و جمعی از مدیران شهری انجام شد، اظهار کرد: محله و بازار سرشور یکی 

از محلات قدیمی مشهد است که ابنیه با ارزش تاریخی زیادی در آن قرار دارد.
وی افــزود: در کنار این بافت های تاریخی، بازار قدیمی سرشــور یکی از گذرها و 
راســته های منتهی به حرم مطهر اســت که باید در چهارچوب پروژه »حرم شهر« 

مورد توجه قرار داده و احیا شود.کلائی بیان کرد: دفتر تسهیل گری محله سرشور باید طرح های بازآفرینی و احیا این محله 
تاریخی را با ضرورت حفظ خانه های تاریخی و توجه به پروژه حرم شهر تدوین و اجرایی کند.

صدور قبض جریمه هوشمند برای خودروهای متخلف در تقاطع بولوار خادم الشریعه و بزرگراه آزادی  بازآفرینی و احیا محله تاریخی سرشور در چهارچوب پروژه »حرم شهر«

بسیاری از روستاهای مشهد به بازنگری طرح هادی نیاز دارند

آبادانی آ بادی های مشهد نیازمند بازنگری
 طرحی در سال 1362 و 
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روان  عنــوان،  تحت 
بخشی روســتاها، در 
یکی از نقاط روستایی 
شهرســتان شهرکرد و 
توســط وزیر مســکن و 
شهرسازی وقت به مورد 
اجرا گذاشــته شد، و در 
به خصوص  بعد  سالهای 
از سال 1366 توسط بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی با 
جدیت تمام پی گیری شــد، تجدید حیات و 
هدایت روستاها از ابعاد کالبدی ، اقتصادی ، 
اجتماعــی و فرهنگی از جمله ، اهداف مورد 

نظر در این طرح هاست.
بر اســاس آئین نامه نحوه بررسی و تصویب 
طرحهای توســعه عمران محلی ، ناحیه ای 
، منطقه ایی ، و ملی و مقررات شهرســازی 
و معماری کشور مصوب مورخه 78/10/12 
هیأت دولت، طرح هادی روســتایی عبارت 

از :
طرح هادي روستایي طرحی است که ضمن 
ســاماندهی و اصلاح بافت موجود ، میزان و 
مکان گسترش آتی و نحوه استفاده از زمین 
برای عملکرد های مختلف از قبیل مسکونی 
، تولیدی ، تجاری و کشاورزی ، و تأسیسات 

و تجهیزات و نیازمندیهای عمومی روستایی 
را بر حسب مورد در قالب مصوبات طرحهای 
ساماندهی فضا و سکونتگاههای روستایی یا 

طرحهای جامع ناحیه ای تعیین می نماید.
طرح های هادی روســتائی اگــر چه تعریف 
مشخصی دارند و توسعه همه جانبه مد نظر 
اســت اما آنچه بیشتر مورد توجه قرار گرفته 
توســعه کالبد با نگاه نوسازی بوده است، به 
طوری که در برخی روستاها بافت های واجد 
ارزش و حتی تاریخی زیر چرخ های توسعه 

با طرح های هادی تخریب شده است.
اگــر چه متولیان طرح های هادی هم چنان 
نســبت به اجرای طرح هــای هادی اصرار 
دارند اما فرماندار مشــهد طرح های هادی 

مشهد را نیازمند بازنگری دانسته است.
اجرای طرح همراه با تولید ثروت

از روستاهای  فرماندار مشهد گفت: بسیاری 
مشــهد نیاز به بازنگری طــرح هادی دارند 
و البتــه طــرح مطالعاتی برای روســتاهای 
بالای20 خانوار شهرســتان انجام شده یا در 
حال انجام اســت.محمدرضا هاشمی روز در 
جلسه شورای شهرستان مشهد افزود: برای 
رفع مشکلات حاشیه شــهر و جلوگیری از 
افزایش مسائل آن باید در روستاها زیرساخت 
مناسب و حداقلی شــهرها فراهم شود و از 
سوی دیگر این اقدامات همراه با تولید ثروت 

در روستا باشــد در غیر این صورت موفقیت 
این طرح ها ممکن نیست.

قار گیری 16 روستا از 126 روستای 
مشهد در بافت شهر

وی ادامه داد: از میان 126 روســتای حریم، 
16 روستا در بین شهر بافت شهر مشهد قرار 

گرفته اند و باید تعیین تکلیف شوند.
فرماندار مشــهد همچنین بــه اختصاص 2 
میلیون مترمربع عملیات آســفالت با استفاده 
از قیر رایگان در شهرستان اشاره و بیان کرد: 
طرحــی که اکنون برای توزیع قیر رایگان با 
همکاری دولت و مجلس در دســت بررسی 
اســت طرح خوبی است و تصویب آن نتایج 
عمرانی مطلوبی برای طرح های عمرانی به 
ویژه طرح های هادی روســتایی به همراه 

خواهد داشت.
۳4 میلیارد ریال بودجه طرح هادی

معــاون عمرانی فرماندار مشــهد نیز گفت:  
برای 498 پروژه عمرانی شهرستان در سال 
99 توزیع اعتبار شده است که از این میزان 
34 میلیــارد و 700 میلیون ریال آن مربوط 
به بخش مطالعــات و یا اجرای طرح هادی 

روستایی شهرستان است.
مهدی برامکی افزود: البته با توجه به مشکل 
دولت برای تحقق درآمدهای دولت در سال 
جاری تخصیص این اعتبارات کمتر از میزان 

یاد شــده خواهد بود چنانچه ســال گذشته 
تخصیص ها 40 درصد بوده است.

وی ادامــه داد: اکنــون طرحهــای هادی 
روســتاهایی که افق 10 ســاله طرح هادی 
آنها به اتمام رسیده در فرایند بازنگری مجدد 
قرار می گیرند لذا روستاهایی که به واسطه 
افزایــش جمعیت نیازمنــد بازنگری در این 
طرح هســتند به دلیل معذوریت قانونی در 

فرایند بازنگری قرار نمی گیرند.
او اضافه کرد: بدون ارائه شــمار روستاهایی 
که به واســطه رشــد جمعیت غیرطبیعی و 
بازنگــری در طرح هادی  نیازمند  مهاجرت 
هستند بیشــتر روستاهایی که به دلایل ذکر 
شــده نیازمند تعریف مجــدد حریم و طرح 
هادی می شــوند از 135 روســتای حریم 

کلانشهر مشهد هستند.  
بازنگری طرح هادی 59 روستا  

رییس بنیاد مسکن شهرستان مشهد گفت: از 
353 روستای مشهد هم اکنون طرح هادی 
59 روســتا در حال بازنگری است و در سال 
جاری نیز 48 روستا بواسطه پایان یافتن افق 
10 ســاله طرح هادی شان نیاز به بازنگری 

طرح دارند.
مهــدی ترکمنی افزود: اجــرای طرح های 
هادی در این شهرستان پررنگ ترین بخش 
از افتتاح طرح های هفته دولت مشهد بودند 

کــه علت آن نیــز در اولویت قرار داشــتن 
مطالعــات و بازنگــری طرح هــای هادی 

روستایی است.
وی بــه تخصیص حدود 40 درصدی بودجه 
مطالعاتی برای طرح های هادی مشــهد در 
سال گذشته اشاره کرد و گفت: اگر تخصیص 
اعتبارات بیشــتر می شــد اکنون شمار 59 
روســتایی که طــرح  هادی آنهــا در حال 
بازنگری است کمتر بود و می توانستیم طرح 

های هادی بیشتری را اکنون آغاز کنیم.
بنیاد مسکن شهرستان مشهد اضافه  رییس 
کرد: در ســال جاری مدت 10 ســاله طرح 
هادی 43 روستا به اتمام رسیده و این طرح 
ها نیازمند بازنگری هستند که خوشبختانه با 
همراهی فرماندار مشهد و در صورت تحقق 
بودجــه و تخصیص مناســب آن مطالعات 
بازنگری طرح هادی در 23 روســتای دیگر 

امسال آغاز می شود.
ترکمنی  بودجه تکمیــل مطالعات بازنگری 
طرح هادی برای 59 روســتای شهرستان را 
12 میلیارد و 270 میلیون ریال عنوان کرد.  
وی اضافــه کرد: البته مســاله بودجه برای 
طرح هادی مهم اســت اما فقط با پول نمی 
توان مســائل را مرتفع کرد چنانچه اگر رشد 
بی رویه جمعیت روستاها متوقف نشود باید 

دوباره طرح ها را تجدید کرد.

۱۲۹ پروژه گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی آماده سازی شد

پدیده کم آبی در مشهد ناشی از مشکل شوم تغییر کاربری هاست

مدیرکل میراث  فرهنگی،گردشگری و صنایع  دستی خراسان 
رضوی از آماده سازی نهایی 129 پروژه در حوزه گردشگری 

و صنایع دستی در این استان خبر داد.
به گزارش صبح امــروز ابوالفضل مکرمی فرافزود: این تعداد 
پروژه با اعتباری معادل 6 هــزار و 170 میلیارد ریال اجرا و 
آماده سازی شده اند که تا پایان سال به بهره برداری می رسد.

وی ادامه داد: بهره برداری از ایــن تعداد پروژه برای هزار و 
380 نفر در اســتان در حوزه های گردشگری و صنایع دستی 

ایجاد اشتغال می کند.
مدیرکل میراث  فرهنگی،گردشگری و صنایع  دستی خراسان 
رضوی گفت: اشــتغال در حوزه گردشــگری به عنوان یکی 
از فرصتهــای مهم و با ظرفیت بالا مدنظر اســت که اگرچه 
با شــیوع بیماری کووید19 دچار اختــلال و تحت تاثیر قرار 
گرفت اما با پایان ایــن دوره همچنان با قوت در این زمینه 

گام بر می داریم.
مکرمی فر افزود: این استان یکی از استانهای مهم در حوزه 
گردشگری کشور محسوب می شود و با توجه به برخورداری 
از مقام نخست کشور از لحاظ شــمار تاسیسات گردشگری 
و حضور بیش از 50 درصد واحدهای اقامتی کشــور در کنار 
قابلیتهای منحصر به فردی همچون وجودبارگاه منور رضوی 
می تواند دوباره با پایان شیوع بیماری جایگاه خود را به دست 
آورده و این بار با رونق مضاعفی در این زمینه شاهد فعالیت 

حوزه گردشگری باشیم.
وی ادامه داد: خوشــبختانه بخش خصوصــی نیز در حوزه 
گردشگری خراسان رضوی از فعالیت خوبی برخوردار است و 
هم اکنون 243 طرح در حوزه گردشگری این استان در حال 
ساخت است که معادل 600 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 

و به طور میانگین 47 درصد رشد دارد.

مدیرکل میراث  فرهنگی،گردشگری و صنایع  دستی خراسان 
رضوی گفت: میزان اشتغال زایی این طرحها در استان بیش 
از 11 هزار نفر است که رقم بسیار مطلوبی محسوب می شود.

مکرمــی فر افزود: تلاش می کنیم با حمایت لازم از مجموع 
129 پــروژه ای که در مراحل پایانی ســاخت قرار دارند این 
پــروژه ها تا پایان امســال به بهره برداری برســند و به این 
ترتیب روح تازه ای به حوزه گردشگری و صنایع دستی استان 

دمیده شود.
هم اکنون استان خراســان رضوی دارای بیش از دو هزار و 
700 واحد تاسیسات گردشگری است که بیش از هزار و 100 
واحد از این تعداد را واحدهای اقامتی رســمی شــامل هتل، 

هتل آپارتمان و مهمانپذیر تشکیل می دهند.
360 رشته صنایع دستی در ایران فعال است که 90 رشته از 
این تعداد در خراسان رضوی وجود دارد. هم اکنون حدود 20 

هزار نفر در این اســتان از محل تولید و فروش صنایع دستی 
ارتزاق می کنند. هشت هزار و 400 هنرمند هنرهای سنتی و 
صنایع دستی در استان خراسان رضوی پروانه فعالیت دارند.

 مدیر جهاد کشاورزی شهرستان مشهد گفت: پدیده کم آبی 
در این شــهر ناشی از مشکل شــوم تغییر کاربری هاست با 
این توضیح که بین 45 تــا 60 هزار تغییر کاربری غیرمجاز 
در مشــهد روی داده اســت و این متخلفان برای حفظ باغ 
ویلاهای خود بــه حفر چاه غیرمجاز، خریــد آب، تجاوز به 

رودخانه ها و سایر منابع آبی روی آورده اند.
به گزارش صبح امروز، امید طهماسبی زاده  در جلسه شورای 
شهرستان مشــهد افزود: میزان مقابله با جرم تغییر کاربری 
اراضی کشاورزی در این شهرستان طی 6 ماه نخست امسال 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال 18 برابر شده است و مقابله 
با ساخت و ســازها و تغییر کاربری ها در مشهد در سال 98 
نسبت به سال قبل از آن نیز رشد 500 درصدی داشته است.
وی ادامــه داد: البته بهتر بود در راســتای مقابلــه با تغییر 
کاربریها از ابتدا جلوی ســاخت و سازها گرفته می شد نه این 
که تعدادی بنا قلع و قمع شود هرچند همین تعداد تخریبهای 
صورت گرفتــه نیز در مرحله دیوارچینی دور زمین بوده و در 

حقیقت با اقدامات جهادکشــاورزی به متخلفان اجازه توسعه 
ساختمان داده نشده است.

مدیر جهادکشاورزی شهرســتان مشهد گفت: سرعت تغییر 
کاربری اراضی از امکانات جهاد کشاورزی بسیار بیشتر است 

با این حال با همکاری ســایر دستگاهها این روند طی شده 
است.

طهماســبی زاده افزود:در بیشتر موارد شرکتهای خدماتی به 
ویژه شرکت برق به این افراد خدمات داده است که متاسفانه 
ارائه انشعاب به موارد تغییرکاربری شده توسط شرکت برق با 

هدف تامین درآمد شرکتهای متولی بوده است.
تغییر کاربری اراضی کشــاورزی مشــهد توسط کارکنان دو 

دستگاه
مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان مشــهد گفت: بسیاری از 
کارکنان دســتگاههای اداری نیز درگیر ساخت ویلا و تغییر 
کاربری ها شــده اند به عنــوان مثال همــکاران ما در جهاد 
کشــاورزی نیز مجتمع ویلایی دارند و یا مجموعه ای تحت 
عنوان شــرکت تعاونی هرچند به صورت مستقیم مربوط به 
دادگستری استان نیست اما پرســنل آن تعاونی از کارکنان 

دادگستری هستند. 
طهماسبی زاده افزود: در عمل افراد و مالکان این مجموعه ها 

ذی نفع از ساخت و سازها هستند.
وی رونــد تغییــر کاربریها توســط افراد مختلف را بســیار 
خودخواهانه دانست و ادامه داد: اکنون این افراد برای تامین 
آب باغ ویلاها از منابع مختلفی اســتفاده می کنند و این روند 

دیگر منابع آبی را تحت الشعاع قرار می دهد.
مدیر جهاد کشاورزی شهرســتان مشهد در خصوص احکام 
قلــع و قمــع گلخانه ها در اطراف مشــهد هــم گفت: راه 
انــدازی واحدهای دامداری و گلخانه در حریم مشــهد و یا 
درون محدوده مصوب روستاها تابع ضوابط جهاد کشاورزی 
اســت و تامین آب این واحدها از شرایط اصلی صدور مجوز 
اســت هرچند راه اندازی گلخانه های کوچک در داخل بافت 

روستاها به این مجوز نیازی ندارد.  
طهماســبی زاده افزود: موضوع قرار گرفتــن دامداری ها و 
گلخانه های یاد شــده در حریم شهر مشهد و مشمول قلع و 
قمع ماده 100 شهرداری شدن این واحدهای تولیدی را باید 

از شهرداری مشهد جویا شد.
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بی  سر و ته مثل حاشیه های استقلال
اتفاقاتی که این هفته برای استقلال افتاد،  از 
ساختار بیمار و متزلزل و حاشیه های بی سر 
و ته باشگاه حکایت می کند؛ حاشیه هایی که 

با فاجعه فرودگاه تکمیل شد.
به گزارش ایســنا، همه چیز از یک اختلاف 
کهنه شــروع شــد. می گویند اختلاف های 
قدیمــی یک جــا بالاخره کار خــودش را 
می کند و آشــوبی به پا می کند که شاید رفع 
کردنش مدت ها طول بکشد. فرهاد مجیدی 
که در دوران مدیریت اسماعیل خلیل زاده به 
عنوان سرمربی آبی پوشان انتخاب شده بود، 
با انتخاب احمد ســعادتمند نظر مثبتی روی 
مدیرعامل جدید اســتقلال نداشت و حدود 
دو هفتــه هیچ دیدار و ارتباطی میان این دو 
نفر ایجا نشــد. اتفاقی که معمولا برای هیچ 
مدیرعامل و سرمربی ای پیش نمی آید، برای 
ســعادتمند و مجیدی پیش آمد و از همان 
موقــع گمانه زنی های اختلاف این دو نفر به 

گوش می رسید.
امــا بعد از دیدار این دو نفر،  انگار حواشــی 
و این گمانه زنی ها به پایان رســید و به نظر 
می رسید مدیرعامل جدید استقلال قرار است 
به دنبال رفع حواشــی و پرداخت مطالبات 

باشــد و فرهــاد مجیدی هم بــا تمرکزش 
روی تیم، به دنبال جبران کاســتی های تیم 
باشد. در ابتدا شاید همه چیز به خوبی پیش 
می رفــت. در روزهایی که اســتقلال حتی 
نتیجه تســاوی کسب می کرد یا حتی تن به 
شکســت می داد، مدیرعامل استقلال همه 
جانبه از کادر فنی تیمــش حمایت می کرد 
اما معادلات از وقتی که هواداران در فضای 
اســتراماچونی  بازگشت  خواســتار  مجازی 

شدند، تغییر کرد.
حالا سعادتمند با خودش فکر کرده است اگر 
اســتراماچونی را برگرداند، می تواند خودش 
را در دل هواداران جــا کند و برای مدت ها 
نــام نیکی از او در دفتر خاطرات اســتقلال 
ثبت شود اما شــاید نمی دانست این ایده و 
فکر می تواند آشوبی به پا کند که در نهایت 
استقلال را از کســب عنوان قهرمانی جام 
حذفی دور کنــد. مدیرعامل اســتقلال به 
بهانه ســفر کاری که مصوبــه هیات مدیره 
باشــگاه بود بــه ایتالیا رفــت و مدعی بود 
کــه برای پرداخت مطالبات شــفر - که در 
آلمان اســت و آندره آ استراماچونی - به این 
کشور اروپایی سفر کرده است. از همان روز 

بازگشت استراماچونی دوباره  گمانه زنی های 
سر زبان ها افتاد. رسانه های ایتالیایی چندین 
بار از سفر اروپایی سعادتمند صحبت کردند 
و مدعی شــدند که مدیرعامل استقلال قرار 
است مربی ایتالیایی آبی پوشان را بازگرداند.

سفر ســعادتمند به ایتالیا همان و استعفای 
مجیدی هم همان. پیش از فینال جام حذفی 
و یکی از مهم ترین بازی های اســتقلال در 
این فصل، سرمربی استقلال با انتشار متنی 
در فضای مجازی از سمت خود در استقلال 
استعفا کرد. این استعفا به نوعی باعث ایجاد 
حاشیه های دیگری در اردوی آبی ها شد اما 
با وســاطت مربی و کاپیتان استقلال جمع 

شد ولی این پایان کار نبود.
مدیرعامل اســتقلال تمام این شــایعات را 
رد کرد و گفــت تنها برای پرداخت مطابات 
مالی با اســتراماچونی مذاکره کرده است اما 
این صحبت او پس از جلســه هیات مدیره، 
می توانست قابل حدس باشد که پشت پرده 

اتفاقات دیگری در حال رخ دادن است.
ســعادتمند گفت:  مــا بر اســاس قوانین و 
مقــررات یک باشــگاه حرفه ای و داشــتن 
هواداران میلیونی کار می کنیم. ان شــاءالله 

که در جــام حذفی و لیگ قهرمانان آســیا 
نتایــج خوبی می گیریم امــا اگر یک درصد 
نتیجــه خوبی نگیریم قطعا بــه گزینه های 
دیگر فکر می کنیم. ما لیست آسیایی را هم 
فرستاده ایم و برای تغییرش هم چند روزی 
فرصت داریم. در دنیای حرفه ای باید از همه 
داشــته هایی که مطابق با علم روز هستند 
اســتفاده کنید، چه بازیکن و چه مربی. البته 
با توجه به نرخ ارز به صلاح کشــور نیست. 
ما در ایران هم مربی و هم بازیکنان بســیار 
خوبــی داریم. آقای اســتراماچونی می تواند 

یکی از گزینه های ما باشد. 
این صحبت های احمد سعادتمند هم نشان 
از یــک برنامه ریزی دیگری برای کادر فنی 
داشــت و باز هم واکنش فرهاد مجیدی را 
به همراه داشــت و آتش اختــلاف این دو 
نفر را بیشــتر کرد. باشــگاهی که به قول 
مدیرعاملــش، باید کلید واژه حرفه ای بودن 
را یدک بکشــد، پیش از یک فینال مهم به 
چنین حاشــیه ای دچار می شود. این حواشی 
در نهایت به باخت استقلال در فینال حذفی 
منجر شــد و اختلاف کهنــه مدیرعامل و 
سرمربی اســتقلال در نهایت باعث شد در 

چنین مقطع مهمی، آبی پوشان پایتخت را از 
گرفتن یک جام  در این فصل محروم شوند.
ولی شــاهکار تمام این اتفاقات، حواشی بعد 
از فینــال حذفی و درگیری هــای فرودگاه 
است. بازیکنان استقلال در فرودگاه مهرآباد 
با تعدادی از هواداران معترض درگیر شدند 
و موجب شــد دقایقی آبی پوشان پایتخت با 
هواداران خود دعوا کنند. اســتقلال که همه 
چیز را انگار از دســت داده بــود،  با این زد 
و خورد انگار هواداران خود را هم از دســت 
داد و دیگر هیچ چیــزی برایش مهم نبود. 
اتفاقاتــی که دیروز و بامــداد امروز )جمعه(  
برای استقلال افتاد،  نشــان از یک ساختار 
بیمار و متزلــزل در این باشــگاه دارد و از 
حاشــیه های بی سر و ته این باشگاه حکایت 
می کند.فرهاد مجیدی بــا بازیکنان تیمش 
خداحافظی کــرد و حالا ســعادتمند مانده 
اســت و اســتقلال. باید دید چه سرنوشتی 
در انتظار آبی پوشــان پایتخت است. آیا قرار 
است هواداران استقلال باز هم به اظهارات 
ســعادتمند اعتمــاد کنند و به بیانیه شــب 
گذشته دل خوش کنند یا باز باید شاهد اخبار 

و اتفاقات غیرمنتظره در اردوی آبی ها بود.

جایزه ویژه فدراسیون جهانی تکواندو به ایران
فدراســیون های تکوانــدو گواتمالا 
و ایران بــه دلیل همــکاری در این 
رشته از فدراسیون جهانی جایزه ویژه 

دریافت کردند.
به گــزارش مهر، فدراســیون جهانی 
آنلاین  برگزاری نشســت  با  تکواندو 
بیستمین ســال حضور این رشته در 
رقابــت های بین المللــی المپیک را 

جشن گرفت.
در بخشی از بیانیه فدراسیون جهانی تکواندو در خصوص این موضوع آمده است:

از زمان حضور در مسابقات المپیک در سیدنی در سال 2000 ، 20 سال گذشته و از پیشرفت 
بدســت آمده در ان می تــوان لذت برد. روز تکواندو روزی اســت برای به خاطر ســپردن 

خصوصیاتی که تکواندو را به یک ورزش رزمی جهانی تبدیل می کند.
ویزگی هایی همچون پشــتکار ، احترام ، خویشتنداری و صداقت همان چیزی است که هم 
اکنون در این شرایط دشوار به آن نیاز داریم. بنابراین من از خانواده جهانی تکواندو می خواهم 
روحیه تســلیم ناپذیر ما را نشــان دهند و طوفان را بیرون بزنند. ما با هم از بیماری همه گیر 

قویتر خواهیم شد.
توماس باخ ، رئیس کمیته جهانی المپیک نیز که در این مراســم لصوت آنلاین حضور داشت 
بصورت ویدئویی گفت: 26 سال پیش تکواندو به یک ورزش المپیکی تبدیل شد و در سالهای 
پــس از آن خــود را به عنوان یک ورزش جهانی تثبیت کرد. مــردم جهان را در یک رقابت 

دوستانه گرد آورد و ارزشهای المپیک را ارتقا داد.
وی افزود: تکواندو چیزی فراتر از یک ورزش اســت. ایــن اعتقاد به قدرت ورزش به عنوان 
نیرویی برای همیشه در جهان است. این اعتقاد مشترک به قدرت ورزش است که همه ما را 
در جامعه المپیک متحد می کند.جشــن روز جهانی تکواندو امسال به دلیل همه گیریبیماری 
کرونا برگزار نشــد؛ با این حال جوایز ویژه ای به فدراسیون های تکواندوی ایران و گوآتمالا 
اهدا شد از ســوی وزیر ورزش و جهانگردی کره اهدا شد.گواتمالا و ایران به دلیل همکاری 
در تکواندو جایزه گرفتند. گواتمالا در تلاش است تا تکواندو را در مناطق آسیب پذیر به زنان 
و کودکان گسترش دهد و ایران یکی از کشورهای برتر تکواندو است و مدال های زیادی را 

در مسابقات جهانی تکواندو و بازی های المپیک کسب کرده است.

واکنش باشگاه استقلال به درگیری اعضای 
تیم با هواداران

باشــگاه اســتقلال تهران به درگیری اعضای این تیم پس از باخــت در فینال حذفی مقابل 
تراکتور در فرودگاه مهرآباد واکنش نشان داد.

به گزارش ز ســایت باشگاه استقلال، بامداد روز جمعه و پس از بازگشت تیم فوتبال استقلال 
بــه تهران، برخی افراد مجهول الهویه با حضور در مقابــل خروجی فرودگاه مهرآباد اقدام به 
هتاکی، فحاشی و حمله به بازیکنان و اعضای کادرفنی استقلال کردند که در نهایت واکنش 

مجموعه تیم استقلال را به همراه داشت.
باشــگاه استقلال به این وســیله ضمن ابراز تاسف بابت اتفاق رخ داده و محکوم کردن رفتار 
 آن عــده قلیل، اعــلام می کند در این ماجــرا از منافع و حقوق مجموعــه این تیم حمایت 

می کند.

511/1سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان رضوی

در اجرای آگهی  موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 90/9/20- 
املاک واحد ثبتی تربت جام به شــرح ذیل آگهی می گردد. 1- برابر رای شــماره 139960306007000847 
– 1399/5/27 تصرفــات مالکانــه بلامعارض متقاضــی آقای جلیل خدابنده جامی ششــدانگ یکباب منزل 
بمســاحت 94/55 مترمربع از پلاک 13 فرعی 1241- اصلی مفروز و مجزی شــده واقع در خراســان رضوی 
بخش ســیزده مشــهد خریداری از مالک رســمی آقای ایرج خدابنده محرز گردیده است. 2- برابر رای شماره 
139960306007000846-1399/5/27 تصرفات مالکانه تصرفات  بلامعارض متقاضی آقای نعیم عبدالکریم 
احمدی در ششــدانگ یک قطعه زمین محصور دارای انباری بمساحت 440/50 مترمربع از پلاک 848- اصلی 
مفروز و مجزی شــده واقع در خراســان رضوی بخش سیزده مشهد خریداری از مالک رسمی آقای عبدالحمید 
عبدالکریم احمدی محرز گردیده است . 3- برابر رای شماره 139860306007000390-1398/3/18 تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای گل محمد کمال احمدی 78 دقیقه مشاع از کل 288 ساعت ششدانگ زمین 
مزروعی دارای قنات بمســاحت1/434/468  مترمربع از پلاک 2- اصلی مفروز و مجزی شده واقع در خراسان 
رضوی بخش سیزده مشهد خریداری از مالک رسمی آقای غلام نبی یعقوبی محرز گردیده است. لذا به موجب 
ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قا آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی وماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی در محل تا دو ماه وهمچنین برای آگهی اصلاحی 
ظرف مدت یکماه اعتراض خود را به  اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند و معترض باید  ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست 
به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/6/15 .تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/6/31
سید مجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسناد واملاک تربت جام

*********************************************
511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زبرخان    
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
ســند رسمی . نظربه دستورمواد 1و3موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب1390/9/20مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زبرخان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
خانم غزل تاریکی فرزند مجتبی  به شماره شناسنامه 1051365880 صادره از نیشابور دریک باب ساختمان به 
مســاحت 24/73 مترمربع درقســمتی ازپلاک 9 فرعی از136 - اصلی بخش3 زبرخان واقع دراراضی تلخ شور 
از محل مالکیت ثبتی حســین قدمگاهی فرزند ســید علی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده3قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی وماده13آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز ازطریق روزنامه محلی/کثیرالانتشار درشهرهامنتشر ودرروستاها رای هیات الصاق تا در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. ودراین صورت اقدامــات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه اســت وبدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 
صادر خواهد شــد. وصدورسند مالکیت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهدبرابر ماده13آیین نامه مذکور پس 
از تنظیــم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی وتحدید حدود بصورت همزمان باطلاع 
عموم می رســاند ونسبت به املاک درجریان ثبت وفاقد ســابقه تحدیدحدود واحدثبتی آگهی تحدید حدود را 
بصورت اختصاصی منتشر می نماید.   تاریخ انتشار نوبت اول:1399/5/29 . تاریخ انتشار نوبت دوم :1399/6/15

سید حسن پورموسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک زبرخان

مفقودی
ســند کمپانی خودرو ســواری پژو مدل 1396 به شماره پلاک 42 ایران 883 م 13  به شماره 
موتور 124K1084487 و شماره شاسی NAAN21VE1HH758963 مربوط به محمد غلامی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری سمند EF7 مدل 1394 دوگانه سوز به شماره پلاک 32 
 NAAGJ1J77FF520602 147 و شماره شاسیH073471 ایران 163 ص 95  به شماره موتور

به نام ابوالفضل رشیدی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

 ســه برگ سند موتور سیکلت پیشــتاز مشکی مدل 1395 به شماره پلاک 79967 – 774 به 
شماره شاسی NEG***A9505353CN3 و شماره موتور 0124NG439824 مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

پایان یک داستان پر ماجرا؛
رسمی؛ لیونل مسی در بارسلونا ماندنی شد

تبریز بالاخره به حقش رسید؛
»یاشاسین« برازنده تراکتور شد

بعد از کش و قوس های فراوان لیونل مســی لحظاتی پیش 
اعلام کرد که یک فصل دیگر به کارش در بارســلونا ادامه 

خواهد داد.
به گزارش »ورزش ســه«، بعد از کش و قوس های فراوان و 
شایعات زیادی که درباره آینده لیونل مسی مطرح شده بود، 
این فوق ســتاره آرژانتینی دقایقی پیــش در مصاحبه ای با 
سایت گل به شکل رسمی اعلام کرد که یک فصل دیگر به 

کارش در نوکمپ ادامه خواهد داد.
در اینجا میتوانید متن کامل مصاحبه لیونل مســی با سایت 

گل را بخوانید.
من به باشــگاه و رئیس اطلاع دادم که مــی خواهم بروم. 
من در تمام ســال این موضوع را به او گفتم. اعتقاد داشــتم 
که زمان رفتن فرارســیده است. احساس کردم که باشگاه به 
بازیکنان جوان و جدیدتری احتیاج دارد. در واقع معتقد بودم 
که زمان حضور من در بارســلونا به پایان رسیده است. بسیار 
متاسف شدم چراکه همیشه گفته بودم می خواهم به کارم در 

اینجا پایان دهم.
سال بسیار ســختی بود. من در تمرینات بازی ها و رختکن 
ســختی زیادی را تحمل کردم. همه چیز برایم دشوار شد و 
زمان به گونه ای پیــش رفت که به دنبال جاه طلبی جدیدی 
باشم. به خاطر شکست مقابل بایرن مونیخ در لیگ قهرمانان 
اروپا این تصمیم را تگرفته بــودم بلکه مدتها بود که به آن 

فکر می کردم.
 بارها ایــن موضوع را به رئیس باشــگاه اعلام کردم اما او 

هر مرتبه می گفت که در پایــان فصل می توانم در این باره 
تصمیــم گیری کنم که می خواهم بمانم یا بروم اما او نهایتاً 

به قول خود عمل نکرد.«
مســی ادامه داد: » در طول ســال من بارها به رئیس گفتم 
کــه می خواهم بروم. زمان آن فرا رســیده بود که اهداف و 
مســیرهای جدیدی را تجربه کنم. بــا این حال او دائما می 

گفت که حالا وقتش نیست، بعداً در این باره صحبت خواهیم 
کرد. او هیچ سرنخی از چیزهایی که می گفت را در اختیار من 
نگذاشت. ارسال برو فکس یک اقدام بود که به شکل رسمی 
اعلام کنم که می خواهم بروم. قصد داشتم از بند قرار دادم 

استفاده کنم و جدا شوم.
این درخواســت من یک هرج و مرج و یا مخالفت با باشگاه 

نبود بلکه فقط راهی برای اعلام رسمی این موضوع بود چرا 
که تصمیمم را گرفته بودم. اگر بروفکس را نمی فرســتادم، 
مثل این بود که گویی هیچ اتفاقی نیفتاده اســت و من قصد 
دارم بند یک ســال حضور اختیاری در بارســا را قبول کرده 
و با این تیم ادامه دهم. آنچه باشــگاه می گوید این اســت 
که من این درخواســت را تا قبــل از تاریخ 10 ژوئن اعلام 
نکردم. ما آن زمان در وســط مســابقات بودیم و امکان این 

کار وجود نداشت.
جدا از همه اینها رئیس همیشــه به من می گفت وقتی فصل 
به پایان رســید شــما می توانید درباره این که بمانید یا جدا 
شــوید تصمیم گیری کنید. او اما هیچ تاریخ را اعلام نکرد و 
فقــط کارش به این دلیل بود که مــن دیگر بحث کردن را 
ادامه ندهم. هیچگاه نمی خواســتم مبارزه ای را با باشــگاه 

شروع کنم و علیه آن جنگ راه بیندازم.«
مســی در ادامه گفت: » من در تصمیم گیری نهایی مشکل 
داشــتم. البته هیچ ارتباطی با شکســت مقابل بایرن مونیخ 
نداشت. من همیشه گفتم که می خواهم با این تیم ادامه دهم 
و کارم را در اینجا به پایان برسانم. اینکه می خواستم در یک 
پروژه برنده حضور داشته باشــم و به همراه باشگاه عناوین 
زیادی کســب کنم تا همچنان افســانه بارسلونا را گسترش 
دهم. حقیقت این اســت که مدتهاست هیچ پروژه ویژه ای 
وجود نداشــته است. هرچه پیش می رویم حقه بازی آنها نیز 
بیشتر می شود و نقاط ضعف را می پوشانند. همانطور که گفتم 

من همیشه به فکر رفاه خانواده و باشگاه بوده ام.«

تیم فوتبال تراکتور تبریز با وجود فراز و نشــیب 
هــای فراوان به قهرمانی در جام حذفی فوتبال 

کشور رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، تیــم فوتبال تراکتور 
تبریز در حالی فینال جام حذفی را با پیروزی سه 
بر دو مقابل اســتقلال تهران پشت سر گذاشت 
و به قهرمانی رسید که در فصل گذشته باز هم 

انواع حاشیه ها را تحمل کرد.
سرخپوشــان تبریزی که با حضــور محمدرضا 
زنوزی مالک خود به ریخت و پاش هایشان در 
نقل و انتقالات ادامه داده بودند علاوه بر جذب 
بازیکنانی نظیر رشــید مظاهــری، محمدرضا 
خانزاده، میثــم تیموری، رضا اســدی و خرج 
کردن دلار بــرای امثال میمبــلا و مازولا، با 
مصطفی دنیزلی برای هدایت این تیم در فصل 

نوزدهم لیگ برتر به توافق رسید.
مصطفی پاشا با کارنامه ای درخشان وارد تبریز 
شــد و توانســت نتایج خوبی را در بازی های 
ابتدایــی فصل بگیــرد اما هیچکــس نفهمید 
چه اتفاقــی برای پر افتخارتریــن مربی تاریخ 
باشــگاهی فوتبال ترکیه افتاد که خیلی زود در 
مسیر شکســت قرار گرفت و هرگز نتوانست با 

تراکتور به روزهای اوج بازگردد.
زنوزی که در گذشــته نشــان داده بود علاقه 
فــراوان بــه ترکاندن بمــب دارد ایــن بار با 

مشــاوره هایی که از کاپیتان های تیمش نظیر 
مسعود شجاعی، اشــکان دژاگه و احسان حاج 
صفی گرفت با آرامش برای جانشــینی دنیزلی 

اقدام کرد.

او ابتــدا احد شــیخ لاری را بــرای یک هفته 
سرمربی کرد و سپس ساکت الهامی را از ماشین 
سازی به تراکتور آورد تا سرخپوشان تبریزی را 
هدایت کند.الهامی که در طول دوران مربیگری 

خــود در راس کادر فنی هیچیــک از تیم های 
لیگ برتری حضور نداشت ناگهان به جایگاهی 
رســید که آرزوی بســیاری از مربیان فوتبال 
ایران بود.ســاکت )که البته هرگز در کنار زمین 

سکوت ندارد!( نتایج خوبی را با این تیم گرفت 
تا سرخپوشان تبریزی حریف جدی پرسپولیس 
در مسیر قهرمانی لیگ برتر شوند اما با تعطیلی 
لیگ برتر به دلیل بیمــاری کرونا تراکتوری ها 
هم به خواب چند ماهه رفتند تا پس از شــروع 
دوباره این بازی ها نتوانند بردهایشــان را تکرار 

کنند.
تیمی که با وجود مصدومیت های بد موقع چند 
بازیکــن خود رقابت های جــام حذفی را جدی 

گرفت.
ایــن تیم که ابتــدا پاس همــدان را با دنیزلی 
شکســت داده بود توانست در سایر بازی هایش 
مقابــل نــود ارومیه، مــس کرمــان و نفت 
مسجدســلیمان به پیروزی برســد تا فینال را 
مقابل اســتقلال تهران که دربی نود و سوم را 

برده بودند برگزار کند.
تیمــی که مــزد صبــوری مالک باشــگاه و 
حمایت های بی دریغ هوادارانش با شــعارهایی 
نظیر »عیبی یوخ« را با قهرمانی در جام حذفی 
چشــید تا تراکتور برای دومین بار به قهرمانی 

حذفی برسد.
تراکتوری که حالا شایســته گفتن »یاشاسین« 
از سوی کارشناســان فوتبالی است و می تواند 
همچون دهه شصت و هفتاد بازیکنان زیادی را 

تحویل فوتبال ملی ایران دهد.
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امام جمعه قم: باید به خاطر لاابالی گری برخی افراد در ایام 
محرم خون گریه کرد

حســینی بوشهری، امام جمعه قم: در بخش دیگری از سخنان خود 
از برپایی مراسم های عزاداری آبرومند در کشورمان قدردانی کرد و 
گفت: با مشــارکت همه مردم و مسؤولان و هیأت های مذهبی، بار 
دیگر شــور حسینی در کشورمان به راه افتاد و مراسم های عزاداری 
با رعایت تمامی دســتورالعمل های بهداشــتی برگزار شد، گرچه در 
این میان برخی دچار افراط و تفریط شــده بودند. حسینی بوشهری 
با اشــاره به فرارســیدن دوران اســارت اهل بیت )ع( پس از واقعه 
عاشورا، خاطرنشــان کرد: نهضت اباعبدالله الحسین )ع( تا همیشه 
تاریخ جاودانه مانده اســت و امروز در سراسر جهان برای مظلومیت 
سیدالشــهدا )ع( و یاران باوفایش مراسم های عزاداری برپا می کنند. 
وی برخی حرمت شــکنی ها و لاابالی گری در برخی شهر ها در ایام 
محرم و گلایه مردم از این مســأله را مــورد توجه قرار داد و گفت: 
حقیقتا باید در برابر حرمت شــکنی برخی افراد نسبت به اهل بیت 
عصمت و طهــارت )ع( خون گریه کرد و ما از دســتگاه قضایی و 
مسؤولان می خواهیم که اجازه ندهند که دشمنان در داخل و خارج 
از کشــور اســلام و انقلاب را زیر ســؤال ببرند. نائب رئیس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم در پایان با اشاره به جنایت رژیم ستمشاهی 
در هفدهم شــهریورماه، این حــوادث را از مهمترین عوامل به ثمر 
رسیدن انقلاب اسلامی دانست و گفت: ما آنگونه که باید و شاید از 
مبارزان و شخصیت های برجسته انقلاب اسلامی همچون آیت الله 

طالقانی الگو نگرفته ایم.

انتقاد محمد هاشمی از رویکرد صداوسیما 
در تخریب آیت الله هاشمی

معاون اجرایی دولت سازندگی در تشریح ویژگی های فکری مرحوم 
هاشمی رفسنجانی، با بیان اینکه رفاه به معنی اشرافی گری نیست، 
گفت: آیت الله هاشمی باور داشت بجای »فقر« باید »رفاه« را میان 
مردم تقســیم کرد و باید رفاه نســبی به معنای تکلیفی که قانون 
اساســی بر عهده دولت اسلامی گذاشــته برای مردم فراهم شود. 
محمد هاشــمی روز جمعه در گفتگو بــا ایرنا، درباره برخی اقدامات 
برای تخریب چهره مرحوم هاشمی رفسنجانی و ادعای یک برنامه 
تلویزیونی درباره تبلیغ اشــرافی گری از تریبون نمازجمعه از ســوی 
مرحوم هاشــمی رفســنجانی، گفت: محسن هاشــمی که مسئول 
دفتر نشــر معارف انقلاب هستند، رسما در بیانیه ای اعلام کرد تمام 
خطبه های نماز جمعه را بررســی کرده است و چنین مطلبی در هیچ 
خطبه ای وجود ندارد و به شکل مستند به این موضوع پاسخ داد و از 
مدعیان دعوت کرد بجای شــعار، مستندات خود را بیان کنند. عضو 
مجمع وزیران ادوار جمهوری اسلامی با تشریح ویژگی های فکری 
مرحوم هاشمی رفسنجانی، با بیان اینکه رفاه به معنی اشرافی گری 
نیســت، گفت: مرحوم هاشمی باور داشت بجای »فقر« باید »رفاه« 
را میان مردم تقســیم کرد. او می گفت که باید رفاه نسبی به معنای 

تکلیفی که قانون اساسی بر عهده دولت اسلامی گذاشته برای مردم 
فراهم شود.

ابتلای نماینده لامرد به کرونا
نماینــده لامرد و مهر در مجلــس از ابتلایش به بیماری کرونا خبر 
داد. مسئول روابط عمومی سید موسی موسوی نماینده مردم لامرد 
و مهر در مجلس شورای اسلامی طی اطلاعیه ای از ابتلای وی به 
بیمــاری کرونا از چند روز پیش خبر داد. بر اســاس اطلاعیه ای که 
توســط روابط عمومی نماینده مردم لامرد و مهر در مجلس منتشر 
شــده، وی از چند روز پیش با دستور پزشک عفونی، رژیم دارویی را 
آغاز کرده و در قرنطینه خانگی به ســر می برند تا دوره درمان وی 

کامل طی شود.
 

کدخدایی: الحمدلله حال عمومی آیت الله جنتی خوب است
ســخنگوی شورای نگهبان در توییتی از حال مساعد آیت الله جنتی 
خبر داد.عباسعلی کدخدایی در توییتر نوشت:«چند دقیقه قبل با آیت 
الله جنتی تلفنی صحبت کردم الحمدالله حال عمومی ایشــان خوب 
بود. برخی مســایل اداری را جویا شدند پاسخ دادم و قرار شد شنبه 
در محل شورا امور را پیگیری کنیم. »بر اساس این گزارش، امشب 
و در پی انتشــار شایعه ابتلای دبیر شورای نگهبان به بیماری کرونا 
روابط عمومی شــورای نگهبان و روابــط عمومی دبیرخانه مجلس 

خبرگان هم این شایعه را تکذیب کرده بودند.
 

عضو کارگزاران: خاتمی و حجاریان اعتقادی به حزب ندارند
عضــو حزب کارگزاران ســازندگی گفت: این کــه امثال خاتمی و 
حجاریــان یا دیگران از ورود به احزاب اســتقبال نمی کنند به این 
دلیل اســت که اعتماد به کار حزبی ندارند و فکر می کنند که حزب 
جواب نخواهــد داد.»علی محمد نمازی«، عضــو حزب کارگزاران 
ســازندگی، در پاسخ به این ســوال که چرا برخی نخبگان سیاسی 
عضو هیچ حزبی نیستند؟ به برنا گفت: درباره بحث تحزب در کشور 
باید گفت که بســیاری از قدیمی های سیاســی 80 تا 90 ســاله به 
ســراغ حزب توده رفته و مدرک می آورند که حزب در ایران، جواب 
نداده اســت. دوم اینکه یک روحیه تبلیغی وجود دارد بدین معنا که 
در ایران، کار جمعی به ویژه در حوزه سیاســی، جواب نمی دهد. به 
عنوان مثال خاتمی چند بار این مطلب را مطرح کرده که کار دسته 
جمعی در ایران جــواب نمی دهد چراکه روحیه فردگرایی و انفرادی 
در کشور حاکم است.او افزود: در واقع ما ملت کم حوصله ای هستیم 
در حالــی که کار حزبی و کار دســته جمعی بــه زمان و فرصت به 
ویژه به برگزاری جلســات متعدد نیاز دارد و در این جلسات، رسیدن 
به تصمیم و اجرای آن، کار ســختی است. به بیانی دیگر ما همواره 
عادت کرده ایم پیروز باشیم و به شکست عادت نداریم. کار حزبی در 
آن، پیروزی است و هم در آن یک شکست است. در واقع افراد وارد 

حزب نمی شوند که شکست بخورند و هزینه پرداخت کنند.

 
جدل توئیتری آشنا و نماینده تهران بر سر آب

در پی انتقاد نماینده تهران از آبرســانی به سیســتان و بلوچستان، 
مشــاور رئیس جمهور به این انتقاد پاســخ داد که با واکنش مجدد 
رضاخواه مواجه شــد.»مجتبی رضاخواه« نماینده تهران در مجلس 
شورای اســلامی در حســاب کاربری خود در توییتر از آبرسانی به 
سیستان و بلوچســتان انتقاد کرده بود. »حسام الدین آشنا«، مشاور 
رئیس جمهور در حســاب کاربری خود در توییتــر در همین رابطه 
نوشت: »از ابتدای دولت یازدهم تا پایان سال گذشته به 7/7 میلیون 
نفر در 11٫514 روســتا آب پایدار رسانده شد.« وی با بیان اینکه در 
ســالجاری، تا پایان هفته دولت به 404 روستا با جمعیت 299٫600 
نفر آبرســانی شده است«، اظهار داشــت: »تا قبل از دولت یازدهم 
به 1٫200 روســتا و 900٫000 نفر آبرسانی پایدار انجام شده بود.« 
مجتبی رضاخواه در پاســخ به توییت حسام الدین آشنا نوشت: منکر 
تلاشــهای این دولت و اســلافش نیســتیم، ولــی همچنان »آب 
آشــامیدنی« معضل جدی بخشهایی از سیستان و بلوچستان است. 
تامین ضروریات زندگی مردم هم وظیفه ی حاکمیت است که بنده و 
شما جزئی از آن هستیم. مطمئن باشید مجلس در یکسال باقیمانده 

عمر دولت، برای حل مشکلات مردم در کنار دولت است.
 

 صوفی: اصلاح طلبان منتظر چراغ سبز حاکمیت هستند
علی  صوفی گفت : کافی اســت فضا باز شــود و نظارت استصوابی 
دیگر دســت به رد شاخص های اصلاحات نزند تا اصلاح طلبان مثل 
اصولگراها بتوانند چهره هــای تاثیرگذار خود را وارد انتخابات کنند.

اصلاح طلبان در حالی باید برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
1400 تصمیــم بگیرند کــه این  بار علاوه بــر دغدغه هایی که به 
واســطه سیاست های تحدیدکننده شــورای نگهبان دارند  نسبت به 
اقبال سرمایه اجتماعی شان به صندوق رأی نیز دچار تردید هستند؛ 
بنابراین می تــوان گفت، انتخابات 1400 بــرای جریان اصلاحات 
انتخاباتــی بســیار مبهم خواهــد بود.علی  صوفی، فعال سیاســی 
اصلاح طلب، در گفت و گو با اعتمادآنلاین در این  باره اظهار داشــت: 
کشــور در حالی به اســتقبال انتخابات 1400 می رود که تردیدهای 
زیادی درباره میزان مشــارکت مردم در انتخابات وجود دارد. به هر 
حال وضعیت بغرنج اقتصــادی نارضایتی هایی عمومی ایجاد کرده 
است که تبعات آن دامن همه جریان های سیاسی اعم از اصلاح طلب 
و اصولگرا را خواهد گرفت.دبیر کل حزب پیشرو اصلاحات در ادامه 
گفت: از ســویی دولت جاری با مدیریت آقــای روحانی کارنامه ای 
منفی به نمایش گذاشته اســت که به همین دلیل در جامعه درباره 
اصلاح طلبان ذهنیتی منفی شــکل گرفته اســت. به هر حال آقای 

روحانی با حمایت چهره های شاخص جبهه اصلاحات روی کار  آمد 
و طبیعی است که مردم عملکرد دولت به ویژه ناکارآمدی ها در دوره 

دوم را از چشم اصلاح طلبان ببینند.
 

پاسخ واعظی به پیشنهاد میانجیگری روسیه 
برای مذاکره با آمریکا

رئیس دفتر رئیس جمهور در واکنش به پیشــنهاد اخیر وزیر خارجه 
روســیه مبنی بر آمادگی این کشور برای میانجی گیری بین ایران و 
آمریکا گفت:  ما با آمریکایی ها بنای مذاکره نداریم و خیلی روشــن 
موضع مان را اعلام کردیم.محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور 
در گفت و گو با تســنیم، در خصوص پیشنهاد سرگئی لاوروف وزیر 
امور خارجه روســیه مبنی بر ایفای نقش میانجی گری بین ایران و 
آمریکا برای مذاکره مســتقیم، گفت:  ما با آمریکایی ها بنای مذاکره 
ندایم و ما خیلی روشــن موضع مان را اعــلام کردیم.وی افزود: ما 
اعلام کردیم که اگــر آمریکایی ها به اشــتباهات خود پی بردند و 
فهمیدنــد که در قبال ایران راه غلطــی را از طریف تحریم ها پیش 
رفتند، این را با شهامت اعلام کنند، بگویند ما اشتباه کردیم. رئیس 
دفتر رئیس جمهور با بیان ایــن مطلب که تنها آقای لاوروف نبوده 
که این پیشــنهاد را داده و کشــورهای دیگری نیز تلاش کردند تا 
برای این مسئله راه حلی پیدا کنند، تصریح کرد:  آمریکایی ها باید به 
برجــام برگردند و در چارچوب برجام صحبت کنند درغیر اینصورت، 

هر اقدام دیگری باشد نتیجه نمی دهد.
 

ادعای بی اساس وزیر دفاع انگلیس علیه ایران
وزیر دفــاع انگلیس با مطرح کردن ادعایی بی اســاس علیه نقش 
ایران در منطقه گفت که کشــورش تمایلــی به همکاری نظامی با 
ایران ندارد.به گزارش پایگاه خبری عرب نیوز، بن والس وزیر دفاع 
انگلیس در گفت وگویی با العربیه مدعی حمایت ایران از تروریسم از 
طریق آن چه حمایت ایران از شــبه نظامیان حوثی در یمن و حزب 
الله می خواند، شــد . ادعای این مقام انگلیســی در حالی مطرح می 
شــود که کشــورهای غربی خود بزرگترین حامی و پناه دهنده به 
تروریســت ها می باشند. وی مطرح کرد که کشورش با حمایت های 
دفاعی از عربستان سعودی به امنیت این کشور در برابر حملاتی که 

از جانب حوثی های یمن انجام می شود کمک می کند.
 

توئیت ریاکارانه ترامپ درباره نوید افکاری
رئیس جمهور آمریکا که 80 میلیــون ایرانی را در تحریم قرار داده 
ناگهان نگران جان یک مجرم امنیتی شــده است.دونالد ترامپ طی 
توئیتی مداخله جویانه و ریاکارانه خواستار توقف اعدام نوید افکاری 

شــد که به جرم قتل »حســن ترکمان« کارمند حراست اداره آبفا 
شــیراز به اعدام محکوم شده است.ترامپ در حالی نگران جان یک 
قاتل می شــود که با اعمال تحریم های شدید، باعث به خطر افتادن 
بیماران زیادی در ایران شده است. توئیت ترامپ در حدی ریاکارانه 
بود که حتی با واکنش ناظران آمریکایی مواجه شــد. باربارا اسلوین 
مدیر »برنامه آینده ایران« در اندیشــکده شورای آتلانتیک در زیر 
توئیت ترامپ نوشــت: » چرا ایران باید به حرف شــما گوش بدهد 
وقتی تحریم های شــما باعث فروپاشــی زندگی 80 میلیون ایرانی 

شده است.«
 

واکنش بعیدی نژاد به رویکرد مدیر جدید بی بی سی
ســفیر ایران در لندن در توییتی اظهار امیــدواری کرد که رویکرد 
مدیر جدید بی ســی ســی که خواســتار عدم دخالت دیدگاه های 
سیاســی و حزبی مجریان این شبکه در برنامه ها شده است، به طور 
غیرتبعیض آمیز اجرا شــود.حمید بعیدی نژاد سفیر ایران در لندن در 
واکنش به اظهارات اخیر مدیرکل جدید شبکه بی بی سی که گفته 
است »مجریان این شبکه نباید دیدگاه های سیاسی و حزبی خود را 
در برنامه ها ارایه کنند یا با این دیدگاه ها در شــبکه های اجتماعی 
فعالیت داشــته باشند وگرنه بی بی ســی جای آنها نیست« نوشت: 
باید ببینیم این تصمیم تا چه حد در تمامی بی بی ســی به صورت 

غیرتبعیض آمیز اجرا می شود.
 

اقدام زودهنگام دو کاندیدای ریاست جمهوری 14۰۰
بهمن بابازاده؛ خبرنگار حوزه موســیقی خبر داد: از ســتاد انتخاباتی 
دو تا کاندیدای ریاســت جمهوری تماس گرفتن برای مذاکره تولید 
تراک اختصاصی کاندیداهاشــون برای انتخابــات 1400. ثبت نام 

کردن مگه؟
 

شهادت یک بسیجی در مریوان
روز گذشته در اطراف یکی از پایگاه های عملیاتی شهرستان مریوان 
در حین اقدامات مهندســی و پاکسازی مین های بجا مانده از دوران 
دفاع مقدس یک نفر از بسیجیان سپاه بیت المقدس کردستان به نام 
هوشــیار اردلان به درجه رفیع شهادت نائل شد.روابط عمومی سپاه 
بیت المقدس ضمن عرض تبریک و تسلیت به محضر خانوده معظم 
شــهید اردلان به اطلاع مردم شهید پرور سنندج می رساند به دلیل 
شرایط بیماری کرونا مراســم تشییع و خاکسپاری پیکر پاک شهید 

بدون حضور جمعیت مردمی انجام خواهد شد.

 منبع: تابناک
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